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رئیس سازمان توسعه تجارت خبر داد:

ترخیص ۷ مدل خودروی 
وارداتی از گمرک

خروج سیمان و فولاد 
از بورس کالا منتفی است

کارت بازرگانی 
حذف نمی شود
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سرمقاله

لزوم اجرای 
سیاست درست مالیاتی

دولــت بــا جلوگیــری از 
فرارهــای مالیاتی و اصلاح 
ســاختار مالیاتی کشــور 
می توانــد از هــدر رفــت 
درآمدهــای مالیاتــی جلوگیری کنــد. هزاران 
میلیارد تومان فرار مالیاتی یا عدم مالیات ستانی 
از پردرآمدترین اقشار و دستگاه ها وجود دارد. این 
در حالی است که مالیات کارگران و حقوق بگیران 
افزایش پیــدا می کنــد. دولت باید بــا توجه به 
درآمدهای قابل اتکا و همچنیــن به هزینه های 
موجود، بودجه را ببندد و هزینه های اضافه از طرف 
مجلس و دیگر سازمان ها را قبول نکند همچنین 

مجلس هم بی جهت...

  علی قنبری، اقتصاددان 
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فیبر نوری 
مهم ترین پیشران 

تحقق اقتصاد دیجیتال 

تعداد مودیان مالیاتی در دولت سیزدهم 83.5 درصد افزایش یافت 

اتکای  بودجه به درآمدهای  پایدار
صفحه3
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رونق  تولید  روستایی
۸۰  همت   در   بخش   روستایی   سرمایه گذاری   شد

پروژه ملی فیبر نوری منازل و کسب و کارها که یکی 
از کلان پروژه های دولت سیزدهم محسوب می شود، 
طبق گفته مدیرعامل شرکت مخابرات ایران به عنوان 
مهم ترین پیشران رســیدن به اقتصاد دیجیتال در 
شرایط حاضر به شمار می رود و اجرای آن در کشور 
سبب ساز رونق شرکت های تکنولوژی و اشتغال زایی 
می شود. رشته های شفاف شیشه ای و پلاستیکی یا 
فیبرنوری اکنون بخش مهمی از تجهیزات ارتباطی 
زیرساختی در جهان را تشکیل داده است؛ فناوری 
اصلی که طی سال های گذشته در بخش ارتباطات 
ثابت ایران کمتر به کار گرفته شده بود، اما در دولت 
سیزدهم مورد توجه ویژه دولت و وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات قرار گرفته است و با آغاز به کار 
دولت سیزدهم اقدامات بسیاری برای پیشبرد این 
پروژه ملی انجام شد و طبق گفته مسئولان قرار است 
تا پایان ســال ۸ تا ۱۰ میلیون خانوار تحت پوشش 
فیبرنوری قرار بگیرند. در همین راستا آیین عملیات 
اجرایی نهضت جهادی مخابرات ایران، موســوم به 
»نجما« با هدف توسعه فیبر نوری شرکت مخابرات 
ایران در آذربایجان شرقی، روز گذشته در شهر تبریز 
برگزار شد. در این مراسم مجید سلطانی- مدیرعامل 
شرکت مخابرات ایران- با تشریح اهمیت طرح نجما 
به ویژه در اســتان مهم و زیرســاختی آذربایجان 
شرقی اظهار کرد: اقتصاد دیجیتال در شرایط فعلی 
کشورمان حدود ۶ درصد از کل اقتصاد است و در این 
بخش با استفاده از توان  شهرهایی مانند تبریز و کلیت 
استان می توانیم به عددمتناسب با مناطق توسعه 
یافته برسیم. سلطانی با اشــاره به زحمات جهادی 
کارکنان و مدیران مخابرات آذربایجان شــرقی و 
تبریز، طرح نجما در این استان را مصداق کامل توجه 
کارشناسان و مدیران به ارتباطات و بخش ستادی 

شرکت دانسته و گفت...

اجتماعی

معاون بهداشت وزارت بهداشت در پیامی بمناسبت 
روز جهانی ســالمند، نســبت به افزایش ۲ برابری 
جمعیت سالمندی در کشــور طی ۲۰ سال آینده 
هشدار داد و گفت: این در حالی است که در بسیاری 
از کشــورهای توســعه یافته جهان، دو برابر شدن 
جمعیت سالمندی در طول بیش از ۱۰۰ سال اتفاق 

افتاده است.
بنابر اعلام وزارت بهداشــت، در پیام دکتر حسین 
فرشیدی به مناسبت روز جهانی سالمند آمده است: 
»ضمن گرامیداشت روز جهانی و هفته ملی تکریم 
ســالمندان، برای ســالمندان گرانقدر کشور که به 
منزله یک ثروت ملی بوده و در حفظ و انتقال گنجینه 
فرهنگ ایرانی-اسلامی و همبستگی بین نسلی دارای 

جایگاهی والا هستند، آرزوی سلامت دارم.
افزایش امید به زندگی و کاهش بی سابقه نرخ باروری 
کلی، در قرن بیستم در سراسر جهان منجر به پدیده 
سالمندی جمعیت شده است. کشور ما نیز دستخوش 
چنین تغییرات جمعیتی شده اســت و در صورت 
حفظ روند یاد شــده، رشد ســالمندی جمعیت، با 
شتاب بســیار زیادی پیش خواهد رفت؛ به گونه ای 
که نسبت جمعیت ســالمند در طی حدود ۲۰ سال 
آینده، از ۱۰ درصد به ۲۰ درصد خواهد رســید )۲ 
برابر شدن جمعیت سالمندی(. این در حالی است که 
در بسیاری از کشورهای توسعه یافته جهان، دو برابر 
شدن جمعیت سالمندی در طول بیش از صد سال 

اتفاق افتاده است.
بدیهــی اســت تغییــرات جمعیت شــناختی در 

سیاستگذاری های کلان وزارت بهداشت و به طور ویژه 
معاونت بهداشت مد نظر قرار دارد. یکی از راهکارهای 
مواجهه با تغییرات یاد شده، اصلاح ساختار جمعیتی 
از طریق حفظ و ارتقاء جوانی جمعیت با هدف پویایی 
جمعیت است. یکی از پیامدهای مثبت این سیاست 
وجود نیروی انسانی جوان لازم برای حمایت و مراقبت 
از جمعیت سالمندانی است که شــمار آنها به طور 

روزافزونی در حال افزایش است.
هدف کلیه اقدامات معاونت بهداشت در حیطه سلامت 
سالمندان، حفظ و ارتقاء سلامت جسمی، به تعویق 
انداختن وابستگی و ناتوانی، برخورداری سالمندان 
از سلامت روانشــناختی و حفظ نشاط و سرزندگی 
و مشــارکت آنان در جامعه است. البته بدیهی است 
این مهم تنها وقتی تحقق می یابد که مراقبت های 
سلامتی مطلوب از زمان پیش از تولد، آغاز و در کلیه 
مراحل بعدی زندگی تداوم یابد. فردی که سالم پیر 
می شود امکان بیشتری برای داشتن مشارکت فعال 
در خانواده و جامعه و برخورداری از زندگی با کیفیت 

خواهد داشت.
امید است با همراهی، همدلی و همکاری همه جانبه 
تمامی سازمان ها و دستگاه های دولتی و غیر دولتی و 
ترویج گفتمان علمی و عملی مشترک بین صاحبان 
اندیشه، سیاست گذاران و مجریان شاهد عملیاتی 
شدن و اجرای سند ملی سالمندان و در پی آن تحقق 
جامعه ای سالم و پویا باشــیم که در آن آحاد جامعه 
فرصت تجربه یک دوره سالمندی سالم، موفق و فعال 

را داشته باشند.«

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی تهران بزرگ با اشاره 
به اجرای »طرح شکار« از تشدید برخورد با تخلفات  

حادثه ساز رانندگی در طول شب خبر داد.
سرهنگ سید ابوالفضل موسوی پور در حاشیه اجرای 
طرح شکار که در ساعات پایانی شب در بزرگراه های 
پایتخت برگزار شد، با حضور درجمع خبرنگاران گفت: 
در ساعات پایانی شب و ساعات آغازین بامداد شاهد 
خلوتی معابر و به خصوص بزرگراه ها در پایتخت هستیم 
و همین موضوع سبب شده تا نوع رانندگی برای برخی 
از رانندگان در طول شب با ساعات روز متفاوت باشد. 
در این شرایط معمولا در هنگام شب  سرعت خودروها 
افزایش پیدا کرده و به تبع آن احتمال ارتکاب تخلفات 

حادثه ساز نیز بیشتر می شود.
وی با بیــان اینکه عمده رانندگان همــواره قوانین و 
مقررات را رعایت می کنند، گفت: در این میان درصد 
اندکی از رانندگان با سوءاســتفاده از خلوتی معابر، 
مرتکب تخلفات حادثه ساز رانندگی نظیر رانندگی با 
سرعت غیرمجاز، لایی کشی، انجام حرکات نمایشی و... 
شده و امنیت ترافیکی را  برای دیگران رانندگان به خطر 
می اندازند، پلیس راهور نیز در راستای تامین امنیت 
ترافیکی و کاهش تصادفات ناشی از این تخلفات طرح 

شکار را با هدف تشدید برخورد با تخلفات حادثه ساز 
رانندگی در طول شب را به اجرا درآورده است. رئیس 
پلیس راهور تهران بزرگ با بیان اینکه در اجرای این 
طرح تیم های محسوس و نامحسوس پلیس راهور در 
معابر پایتخت و به خصوص بزرگراه ها مستقر می شوند، 
گفت: این تیم ها با تخلفات رانندگی حادثه ساز نظیر 
سرعت و ســبقت غیرمجاز، انجام حرکات نمایشی 
و... برخورد می کنند. موســوی پور ادامه داد: در نیمه 
نخست امسال، متاسفانه نزدیک ۳۰۰ نفر در حوادث 
رانندگی در پایتحت جان خود را ازدســت دادند. از 
طرفی دیگر آمارهای ما نشان می دهد که حدود ۶۰ 
درصد تصادفات منجر به فوت رخ داده در پایتخت، در 
بزرگراه ها رخ داده است. همچنین ۵۵ درصد تصادفات 
منجر به فوت در تهران در طول شب اتفاق افتاده است. 
همین موضوع ضرورت اجرای طرح شکار را به خوبی 
نشان می دهد.  موســوی پور درباره جزئیات تشدید 
برخورد با تخلفات کامیون ها نیز گفت: ما مبدأ تردد 
کامیون ها را در سطح شهر شناسایی کرده ایم و از مبدأ 
تردد آنها را رصد می کنیــم و اجازه نمی دهیم که در 
ساعات غیرمجاز و همچنین با بار غیرمجاز، لاستیک 

صاف و سایر تخلفات در سطح شهر تردد کنند.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در آستانه برگزاری 
جشنواره فیلم کودک و نوجوان، چشم انداز طرح 
»زنگ سینما« را تشــریح کرد. به گزارش ستاد 
اطلاع رسانی و ارتباطات رسانه ای سی و پنجمین 
جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان، 
محمدمهدی اسماعیلی با اشاره به مباحث راهبردی 
و اجرایی زنگ سینما درجلسه اخیر شورای عالی 
سینما گفت: قرار شد که ما در شورای عالی آموزش 
و پرورش راهکارهای اجرایی و عملیاتی موضوع را 

جمع بندی و ابلاغ کنیم.
عضو شورای عالی آموزش و پرورش درباره پیگیری 
این ایده توضیح داد: با گفتگوهایی که داشتیم، وزیر 
آموزش و پرورش در تلاش است تا در کم ترین زمان 
اجرایی شدن این طرح را پیگیری کند. او در ادامه 
گفت: وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی آمادگی دارد 
تا به استانداردسازی ۵۰۰ سالن آموزش و پرورش 
برای نمایش فیلم کمک کند تا این ســالن ها به 
چرخه نمایش زنگ سینما اضافه شوند. اسماعیلی 
ادامه داد: برای استانداردسازی سالن ها مذاکرات در 
حال انجام است، در تهران این کار را شروع کردیم 
و برای اجرای آن در فرهنگسراها هم آماده هستیم.

عضو هیئت امنای کانون پرورش فکری کودکان 
و نوجوانان درباره کمک گرفتن از مدارس در این 
طرح گفت: در حال حاضر ساخت یک سینمای 

مستقل هزینه بســیاری دارد. آموزش و پرورش 
آماده است که سالن هایش را به چرخه استاندارد 
ســالن های ســینما اضافه کند و ما می توانیم با 
آن ها همکاری داشته باشــیم تا بچه ها دست کم 
فصلی یک بار به سینما بیایند. اسماعیلی درباره 
تأثیر حضور دانش آموزان در سینما می گوید: ما 
امسال ۱۶ میلیون و ۷۰۰ هزار دانش آموز داریم، 
اگر بتوانیم بخش زیــادی از مخاطب را به چرخه 
تماشاگران سینما اضافه کنیم، روند بسیار خوبی 

در سینما شکل می گیرد.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در پایان درباره 
وضعیت انعقاد این تفاهم نامه اظهار کرد: به زودی 
در این زمینه تفاهمنامه ای منعقد خواهد شد تا  
بتوانیم بخشی از مخاطبان اصلی کودک و نوجوان 
را به جمع مخاطبان  سینما به ویژه فیلم های کودک 
و نوجوان اضافه کنیم. امیدواریم اینگونه تصمیم ها 
راهبری باشد. تا از این رهگذر جریان تولید و اکران 
سینمای کودکان و نوجوانان رونق بیشتری بگیرد.

سی و پنجمین جشــنواره بین المللی فیلم های 
کــودکان و نوجــوان اصفهان بــه دبیری مجید 
زین العابدین و با همکاری سازمان سینمایی، بنیاد 
سینمایی فارابی و شهرداری اصفهان از پانزدهم تا 
بیستم مهرماه سال جاری )۷ تا ۱۲ اکتبر ۲۰۲۳( 

در اصفهان برگزار می شود.

کارآفریــن گردشــگری هنــری گفــت: 
خانــه پــدری جــلال آل احمــد بعــد از 
تکمیــل احیــا و مرمــت بــه عنــوان مقصد 
 گردشــگران فرهنگی و هنری تهــران معرفی 

می شود.
به گزارش روابط عمومــی خانه پدری جلال آل 
احمد، سیده محبوبه کاظمی دولابی کارآفرین 
گردشــگری هنری گفت: خانه تاریخی پدری 
جلال آل احمد در محله قدیمی سنگلج تهران 
به عنوان یک مــکان مهم برای گردشــگران و 
بازدیدکنندگان داخلی و خارجــی قرار گرفته 
اســت. این خانه قرار اســت علاوه بــر کاربری 
فرهنگی، هنری، آئینی و گردشگری که دارد به 
عنوان محلی برای نمایش آثار هنری و فرهنگی 

شناخته شود.
توسعه گر فرهنگی خانه پدری جلال آل احمد 
بیان کرد: این خانه ۹۰ ســاله پس از مرمت، به 
عنوان یک گالری هنری، آثار هنرمندان معاصر 
و سنتی را به نمایش خواهد گذاشت تا فرصتی 
را برای تعامل با هنرمندان و بازدید از آثارشــان 

فراهم کند.
وی ادامه داد: در واقع حفــظ و مرمت و احیای 
این خانه، علاوه بر حفظ تاریخ و فرهنگ ایران، 

به توسعه گردشگری هنری نیز کمک می کند و 
باعث می شود علاقمندان به هنر و فرهنگ ایران، 
بتوانند در این پاتوق تاریخــی، تجربه متفاوتی 
داشته باشــند. زیرا در کنار این فعالیت ها قرار 
است بخشــی از زندگی صاحبان خانه از جمله 
جلال و پدرش نیز به همراه آثارشان به نمایش 
گذاشته شود. چون این افراد هم از نظر فرهنگی، 
ادبی و تاریخی شخصیت های معروف و بزرگی 

بوده اند.
کاظمی دولابی تصریح کــرد: احیا و مرمت این 
خانه تاریخی و تبدیل تمــام بخش های آن به 
مرکزی برای برگزاری برنامه های هنری، انگیزه را 
برای گردشگران هنری ایجاد خواهد کرد تا یک 
پاتوق برای علاقه مندی های خود داشته باشند.

وی افزود: قرار است به زودی خانه پدری جلال 
آل احمد با پیشــینه تاریخی، نــوع معماری و 
طراحی منحصر به فرد و کاربری فرهنگی هنری 
که به خود می گیرد؛ به عنوان مقصد گردشگری 
هنری و نمادی از فرهنگ و هنر ایران شــناخته 
شود. بنابراین به زودی میزبان گردشگران داخلی 
و خارجــی خواهد بود که اکنــون هم به دیدن 
جاذبه های تاریخی محله سنگلج در تهران قدیم 

می روند.

رئیس جمهور با بیان اینکه گزینه تسلیم و سازش از 
روی میز برداشته شده است،گفت: به دنبال برقراری 
ارتباط  با رژیم صهیونیســتی بود، شاخص ارتجاع 
است چون خواست بیگانگان است این سیر قهقرایی 
است. سخنرانی آیت الله سید ابراهیم رئیسی در این 
آئین آغاز شد و قرار است با حضور وی از ۱۵ کتاب در 
حوزه وحدت رونمایی شود. رئیس جمهور در ابتدای 
این سخنرانی یاد خاطره همه کسانی که تفکر تقریب 
مذاهب را در جهان اســلام دنبال می کردند گرامی 

داشت و از دبیرکل مجمع جهانی تقریب تقدیر کرد.
وی ادامه داد: امروز موضوع وحدت بسیار اهمیت دارد، 
اهمیت وحدت روز به روز در عالم اسلام افزایش یافته 
و مورد تاکید است، توجه به وحدت یک نگاه مقطعی 
نیست بلکه یک منظومه فکری با محوریت حق است. 
وحدت امروز به معنای وحدت در مذاهب و یا جغرافیا 
نیست، بلکه اتحاد و انســجام برای حفظ منافع امت 
اسلامی است. رئیسی با طرح این سوال که شاخص 
عقب گرد در امت اسلامی چیســت؟ شاخص سیر 
قهقرایی چیست؟گفت: به گفته پیامبر اسلام  اگر از 
بیگانگان و کفار پیروی کردید، رمز عقبگرد و ارتجاع 
شماست،پیامبر می فرماید مولای شما خداست و او 
ناصر شماست. وی تصریح کرد: رمز پیروزی مسلمانان 
در طول تاریخ وحدت وانسجام آن ها به محوریت قران 

و رسول بوده است نگاه به بیگانگان و برآورده کردن 
خواست آنان سیر قهقرایی را به دنبال دارد. امروز نظام 
سلطه می داند مهمترین سد در برابر او امت اسلامی 
هستند، امت اسلامی در زندگی خود معتقد به پویایی 
هستند و توقف و ایستایی را مرگ خود می دانند. رئیس 
جمهور تاکید کرد: شــاخص مهم برای اینکه بدانیم 
دشمن به دنبال چیست این است که بدانیم، دشمن 
نمی خواهد امت اسلامی وحدت و انسجام داشته باشد 
امروز هر کس در جهت انسجام و وحدت حرکت کند در 
جهت راهبرد اسلام است و اگر با قلم و گاهم هایش در 
جهت تفرقه تلاش کند در جهت راهبرد دشمن حرکت 
کرده است. وی با تاکید بر اینکه توجه به آزادی قدس 
شریف و فلسطین مهمترین شاخص امت اسلامی در 
وحدت است ، اظهار داشت: به دنبال عادی سازی روابط 
بودن با رژیم صهیونیستی شاخص در سیر ارتجاعی و 
قهقرایی برای هر دولتی است.چون خواست بیگانگان 
است این سیر قهقرایی است.راه مقابله با دشمن سازش 
و تسلیم نیست بلکه ایســتادگی و مقاومت است که 
دولت را وادار به عقب نشینی می کند، گزینه تسلیم و 
سازش از روی میز برداشته شده است، گزینه سازش 
به هیچ عنوان روی میز نیســت، گزینــه مقاومت و 
ایستادگی در برابر دشمن جواب داده و دشمن را وادار 

به عقب نشینی کرده و خواهد کرد.

رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی 
گفت: کســی که به عنوان نماینده مــردم انتخاب 
می شود باید شفافیت اموال خود را ارائه دهد. برخی 
می خواهند کل نظام شفاف شود که این غلط است. 
از نمایندگان بخواهیم به وعده ای که می دهند عمل 

کنند.
حجت الاسلام مرتضی آقاتهرانی در جمع تعدادی 
از فعالان فرهنگی، سیاســی و اجتماعی در ســالن 
اجتماعات سازمان تبلیغات اسلامی استان همدان، 
با اشاره به شفافیت آرا و عدم تصویب آن اظهار کرد: 
انسان باید به وعده ای که می دهد، عمل کند. کسی که 
به عنوان نماینده مردم انتخاب می شود، باید شفافیت 
اموال خود را ارائه دهد و بعد از چهار سال اگر همانگونه 
بود، مشکلی ندارد. وی افزود: برخی می خواهند کل 
نظام شفاف شود که این غلط است؛ نباید کسی متوجه 
یک سری مسائل شــود. از نمایندگان بخواهیم به 

وعده ای که می دهند عمل کنند.
رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس در پاسخ به بحث 
عفاف و حجاب گفت: عفاف و حجاب یکی از مسائل 
جدی روز ما است و به خصوص از وقتی که اغتشاشات 
به وجود آمد، جدی تر شــد. این قانــون مربوط به 
کمیسیون فرهنگی می شود و البته جوانب دیگری 
از جمله امنیتی، اجتماعی و قضایی باید جلو بیایند تا 

در مورد آن فکر شود.
آقاتهرانی با بیان اینکه لایحه ارسالی از طرف دولت ها 

به مجالس، معمولا قوی تــر از طرح عمل می کنند 
اظهار کرد: دولت در بحث عفاف و حجاب، لایحه ای 
را به مجلس داد و ۸۵ درصد رأی آورد. این لایحه به 
کمیسیون تخصصی ارجاع داده و قانون مربوطه آماده 
شد و به صحن مجلس آمد که سه ساله رأی آورد و بعد 
از سه سال، تکمیل تر می شــود. وی با بیان اینکه در 
حوزه عفاف و حجاب ما سیاست ها را به صورت قانونی 
درآوردیم گفت: ۴۲ ماده فرهنگی ایجابی و قانون شد، 
بخش دیگر آن ۳۰ ماده است که جرم نگاری و بحث 

قضایی است.
آقاتهرانی در پاسخ به اینکه زنان در جامعه فقط امر 
به معروف می کنند و مردان ســاکت هستند، گفت: 
امر به معروف و نهی از منکر بر مردان نیز واجب است 
و در خانم ها اثرگذارتر اســت. امر به معروف و نهی از 
منکر، زن و مرد ندارد؛ شما متدینین باید از دین خود 

حمایت کنید.
رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس ادامه داد: در بحث 
حجاب و عفاف، جامعه به تنهایی موفق نخواهد بود 
بلکه باید ۳۲ دستگاه دولتی ورود و مردم نیز حمایت 
کنند. بی حجاب نباید در جایی ورود پیدا کند. وی 
با اشاره به اســتخدام در ادارات اظهار کرد: ادارات به 
لحاظ ساختاری، حجیم هستند و باید چابک شوند. 
بودجه ای برای حوزه فرهنگی در نظر گرفته نشده که 
این مورد باید اصلاح شود. بودجه فرهنگی ۱.۵ درصد 

و بسیار پایین است.

افزایش 2 برابری سالمندان کشور طی 2۰ سال 

تشدید برخورد با تخلفات رانندگی شبانه

عادی سازی روابط با رژیم صهیونیستی سیرقهقرایی است

متدینین باید پای صندوق رای حاضر شوند

سياسیفرهنگی 

آمادگی برای استاندارد سازی ۵۰۰ سالن دانش آموزی

خانه پدری جلال آل احمد مقصد »گردشگری هنری« می شود



اقتصاد2
ایران

حجم تجارت غیر نفتی به 54.6 
میلیارد دلار رسید

رئیس کل گمرک جمهوری اسلامی از تجارت 
54.6 میلیارد دلاری کشور در نیمه اول امسال 
خبرداد. محمد رضوانی فر در مورد تجارت غیر 
نفتی 6 ماهه امسال گفت: حجم تجارت غیر 
نفتی ایران در نیمه اول امسال به 54.6 میلیارد 
دلار رسید که نسبت به مدت مشابه سال قبل 5 
درصد رشد داشته است. این میزان از نظر وزنی 
85.3 میلیون تن بوده که نسبت به مشابه سال 

قبل 24 درصد افزایش داشته است.
رئیس کل گمرک همچنین در مورد صادرات 
غیر نفتی با بیان این کــه حجم صادرات غیر 
نفتی ایران در 6 ماه امسال 68 میلیون تن کالا 
به ارزش 24.1 میلیارد دلار بوده است،  اطهار 
داشت: صادرات غیر نفتی ما از نظر ارزش 2.6 
درصد و از نظر وزنی 29 درصد افزایش نشان 
می دهد. رضوانی فر در مورد واردات نیز اعلام 
کرد: در مدت 6 ماه امســال 17.6 میلیون تن 
کالا و تجهیزات بــه ارزش 30.4 میلیارد دلار 
وارد کشور شده که واردات از نظر ارزش 11.6 
درصد و از لحاظ وزنی 6.8 درصد افزایش نشان 

می دهد.
وی در مورد کل تجارت غیــر نفتی در نیمه 
امسال گفت: حجم تجارت 54.6 میلیارددلار 
و به وزن 85.3 میلیون تن بوده است. در گروه 
صادرات که محصولات پتروشــیمی و گاز را 
هم شامل می شود، به وزن 26.8 میلیون تن و 
ارزش 10.6 میلیارد دلار بوده که از نظر وزنی 
24 درصد افزایش نشان می دهد، اما به خاطر 
کاهش قیمت جهانی محصولات پتروشیمی 
از نظر ارزشــی با 14 درصــد کاهش مواجه 

شده است.
به گفته رئیس کل گمرک ایران، واردات 25 
قلم کالای اساســی به کشــور در مدت 6 ماه 
امسال به میزان 11 میلیون تن و به ارزش 9.1 
میلیارد دلار بوده که از نظر وزنی 63 درصد و از 
لحاظ ارزش 30 درصد کل واردات کشور را به 

خود اختصاص داده است.
رضوانی فر در مورد شــرکای تجاری ایران در 
سال جاری با بیان این که تغییری در این زمینه 
روی نداده اســت،  اظهار داشت: چین،  عراق،  
امارات،  ترکیه و هنــد بزرگترین بازار مقصد 
برای کالای صادراتی ایران هستند و مهمترین 
مبادی واردات ما هم شــامل امــارات، چین، 
ترکیه، آلمان و هند هستند. رئیس کل گمرک 
جمهوری اسلامی ایران در مورد ترانزیت کالا 
از کشــور در نیمه اول امسال نیز گفت: حجم 
کالای ترانزیت شده در این مدت 7.7 میلیون 
تن بوده که نسبت به مدت مشابه سال قبل از 
رشدی معادل 8.2 درصد برخوردار شده است.

ترخیــص ۷ مدل خــودروی 
وارداتی از گمرک

رئیس سازمان توســعه تجارت با بیان اینکه 
ممکن است اطلاعات ارسالی برخی شرکتهای 
واردکننده به ســازمان حمایــت ناقص بوده 
وهمین امر باعث کنــدی روند قیمت گذاری 
شده اســت،گفت: در حال حاضر خودروهای 
هیوندا، کیا، فیات، زوتی، سوزوکی بستیون و 

هونگچی از گمرک ترخیص شدند.
مهدی ضیغمی در خصوص روند قیمت گذاری 
خودروهای وارداتی به ارائه توضیحاتی پرداخت 
و گفت: بسیاری از شرکتهای واردکننده خودرو 
محصولات خود را از گمرکات ترخیص کرده و 
اطلاعات خودروها را به سازمان حمایت ارسال 
کرده اند، تا بعد از بررسی این سازمان پیشنهاد 
مربوطه به شورای رقابت ارسال شود، البته ما در 
مرحله شورای رقابت تا کنون تأخیری در اعلام 
قیمت ها نداشتیم. وی با بیان اینکه ممکن است 
اطلاعات ارسالی برخی از شرکتهای واردکننده 
به سازمان حمایت ناقص بوده و همین امر باعث 
کندی روند قیمت گذاری شده باشد، افزود: در 
حال حاضر شرکتهای واردکننده هیوندا، کیا، 
فیات، زوتی، ســوزوکی، بستیون و هونگچی 
تشریفات را انجام داده و از گمرکات ترخیص 
شده اند و مدارک خود را برای تعیین قیمت به 
سازمان حمایت ارسال کرده اند و سایر برندها 

نیز در حال  ترخیص هستند.
رئیس سازمان توسعه تجارت با تأکید بر اینکه 
ســامانه یکپارچه خودرو در حال بروز رسانی 
برای آمادگی عرضه خودروها طی هفته آینده 
است، اضافه کرد: با تکمیل اطلاعات و ارسال 
آنها به ســازمان حمایت، به زودی لیست این 
خودروها در ســامانه بارگــذاری در اختیار 

مشتریان قرار خواهد گرفت.

اخبار

معاون توســعه روستایی، 
مناطق محروم و عشــایر 
ریاســت جمهوری گفت: 
بیش از 80 هــزار میلیارد 
تومان برای رونق تولید در 
روستاها سرمایه گذاری در قالب پرداخت تسهیلات 
انجام شده اســت. سیدامیرحسین مدنی در جمع 
خبرنگاران اظهار داشــت: در این دولت 670 هزار 
شغل در روستاها ایجاد شده است. این مشاغل کاملا 
از طریق سامانه رصد اشــتغال وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی قابل رصد اســت. وی افزود: با همت 
دولت سیزدهم، 900 واحد تعطیل در روستاها به 

چرخه تولید بازگشتند.
معاون توسعه روســتایی، مناطق محروم و عشایر 
ریاســت جمهوری با بیان اینکه یکی از کانون های 
مولد و تولید در کشــور روســتاها هستند، گفت: 
روستاها 25 درصد جمعیت کشور را شامل می شود 
که 70 درصد تامیــن مواد و محصولات توســط 

روستایی ها صورت می گیرد.
وی بیان داشــت: راه اندازی 500 بازار محصولات 
روستایی در مناطق روستایی یک مسأله مهم است 
که به خاطر توجه کشور به تولید روستاها با حذف 
واســطه ها و معرفی در بازار صورت گرفته اســت. 
وی ابراز داشت: نقطه شــروع این بازار محصولات 
همزمان با هفته روستا از 12 تا 18 مهر ماه صورت 

می گیرد.

مدنی با اشاره به برگزاری نمایشگاه »روستا آباد« 
عرضه محصولات روســتایی و عشــایری گفت: با 
حضور بیش از هزار تولیدکننده برتر روســتایی و 
گروه های آیینی روستایی از 12 تا 18 مهر در مصلی 
تهران برپا می شود. وی عنوان کرد: در این نمایشگاه 
از مجموعه های مردمی بــرای فروش محصولات 
دعوت کرده ایم کــه 50 غرفه مربــوط به فروش 

محصولات است.
معاون توسعه روســتایی، مناطق محروم و عشایر 
ریاست جمهوری تاکید کرد: همزمان با برپایی این 

نمایشگاه 2 هزار طرح اقتصادی کوچک و بزرگ و 
بیش از 33 هزار طرح عمرانــی نیز به بهره برداری 
خواهد رســید. معاون توسعه روســتایی، مناطق 
محروم و عشــایر ریاســت جمهوری با بیان اینکه 
اقتصاد روســتا وابسته به آب و کشــاورزی سنتی 
نیست، گفت: 11 هزار میلیارد تومان منابع در کشور 

برای اشتغالزایی و رونق تولید روستاها وجود دارد.
وی افزود: پنج هزار و 700 واحد نیمه تعطیل و راکد 
در دولت سیزدهم احیا شد که تا پایان این دولت به 
هشت هزار واحد احیا شــده خواهیم رسید. مدنی 

خاطر نشان کرد: مشــکلات واحدهای اقتصادی و 
تولیدی در روستاها شامل نبود سرمایه در گردش، 
عدم به روز رســانی تجهیزات و تکنولوژی، آب بر 
بودن محصولات تولیدی و انتخاب نامناسب است 
مکان تولیدی است. وی با اشــاره به اینکه یکی از 
مشــکلات اصلی در روســتاها نبود متولی واحد و 
پراکندگی روستاهاســت گفــت: تجمعی وظایف 
به عنوان کار ویــژه ای بود که دنبــال کردیم ولی 
نتوانستیم در کمیسیون تلفیق رای بگیریم ضمن 
اینکه اکنون در صحن علنی مجلس مورد بررسی 

قرار گرفته است.
معاون توسعه روســتایی، مناطق محروم و عشایر 
ریاست جمهوری بیان داشــت: در برنامه توسعه 
هفتم طرح های خوبی ارائه شده اما مهمترین مشکل 
روســتاها اختصاص نهاد واحد برای روستاهاست. 
وی از بازگشت 450 هزار نفر به روستاها خبر داد و 
گفت: طبق مطالعات صورت گرفته از سال 1395 تا 
1400، شاهد بازگشت به روستاها و رونق بوده ایم 
که با اقدامات دولت سیزدهم این آمار در سال های 

1401 و 1402 روند افزایشی خواهد داشت.
مدنی ابراز داشــت: احیای واحدهــای صنعتی و 
تولیدی، اهتمام به نیازهای روســتایی و ســاخت 
مسکن منجر به آبادی روستاها می شود. وی با اشاره 
به ایجاد ســامانه ای واحد برای شناسایی مشاغل و 
واحدهای تولیدی روستاها گفت: 25 هزار روستای 
بالای 20 هزار خانوار را مورد بررسی قرار دادیم که 
زنجیره ارزش را با وزارت گردشگری و کشاورزی و 

بنیاد مستضعفان پیگیری می کنیم.

٨٠ همت سرمایه گذاری برای رونق تولید روستاها سرمایه گذاری شد

رشد سرمایه گذاری برای رونق تولید روستایی

حذف قطعات قاچاق و تقلبی 
خودرو از بازار

رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم یدکی خودرو و 
ماشین آلات تهران گفت: از حذف قطعات تقلبی 
خودرو از بازار به منظور شــفافیت در بازار لوازم 
یدکی خبر داد. سید احمد حسینی، رئیس اتحادیه 
فروشــندگان لوازم یدکی خودرو و ماشین آلات 
تهران گفت: به منظور شــفافیت در بــازار لوازم 
یدکی و حذف قطعات قاچــاق و تقلبی به همت 
انجمن قطعه سازان با محوریت درج شناسه کالا 
و کد رهگیری روی قطعات و بازرسی از واحد های 
تولیدی صــورت گرفت.  او گفت: خوشــبختانه 
بازرسی های در سطح تهران صورت گرفت به طوری 
که در چند روز گذشته نیز منجر به کشف و برخورد 
با دو مجموعه بزرگ تولید انواع لنت ترمز تقلبی 
شده ایم. حسینی در خصوص هدف گذاری سازمان 
ملی استاندارد مبنی بر تدوین استاندارد برای هزار 
قطعه خودرویی و ابلاغ این موضــوع به اتحادیه 
گفت: اتحادیه تا کنون در جریان این موضوع قرار 
نگرفته است، اما متاسفانه استانداردسازی 70 قلم 
لوازم یدکی در گذشــته نیز به صورت کامل اجرا 
نشده است لذا تدوین استاندارد برای هزار قطعه 
خودرویی باید به صورت جامع و کامل اجرایی شود 

تا بازار عرضه و تقاضا با چالش مواجه نشود.
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم یدکی خودرو و 
ماشــین آلات تهران گفت: متاسفانه نبود نظارت 
کافی دلیل افزایش کالای تقلبی در بازار می سود 
به طــوری که عدم شناســنامه دار شــدن همه 
تولیدکنندگان صنفی و افزایش قیمت مواد اولیه 
باعث جنس تقلبی می شود، بنابراین صرف نظارت 
و بازرسی ها موجب حذف قطعات تقلبی در بازار 
نخواهد شد و دســتیابی به نتایج مطلوب در این 

بخش مستلزم نظارت های همه جانبه خواهد بود.

کاهش قیمت برنج، مرغ و روغن 
طبق گزارش جدید مرکز آمــار، طی 12 ماه 
اخیر، بیشــترین افزایش قیمــت مربوط به 
گوشت قرمز بوده است. در مقابل اما اکثر اقلام 
خوراکی اساسی نسبت به شهریور سال گذشته 
ثبات قیمت داشتند. دولت برای مقابله با روند 
افزایشی قیمت گوشت قرمز، اقدام به واردات 
گســترده گوشــت گرم کرد و انتظار می رود 
قیمت آن در ماه های آتی با عرضه گسترده تر 

گوشت های گرم وارداتی، کاهش یابد.
به گــزارش ایرنــا، مرکز آمار امــروز گزارش 
متوسط قیمت کالاهای خوراکی منتخب در 
مناطق شــهری کشور در شــهریور 1402 را 
منتشــر کرد. طبق این گزارش از مجموع 53 
قلم کالای خوراکی منتخب در مناطق شهری، 
قیمت 32 قلم از کالاها تورم ســالانه کمتر از 
تورم نقطه ای مناطق شــهری )39.6 درصد( 
داشته اند؛ در مقابل، قیمت 21 قلم کالا، بیش از 
تورم سالانه مناطق شهری افزایش یافته است.

گزارش مرکز آمار نشان می دهد در شهریور ماه 
امسال، قارچ بیشترین افزایش قیمت را تجربه 
کرده است. با این حال در میان اقلام خوراکی 
اساسی، بیشــترین افزایش قیمت مربوط به 
تخم مرغ با 10 درصد، گوشــت گاو یا گوساله 
با 7.7 درصد و گوشــت گوســفند با 5 درصد 
بوده است. در مقابل اما بیشترین افت قیمت 
کالاهای اساسی را گوشــت مرغ با 5.8 درصد 
کاهش در شهریور ماه به خود اختصاص داد. 
پس از آن، برنج ایرانی درجه یک با کاهش 2.8 
درصدی قیمت در شهریور ماه، بیشترین افت 
قیمت را در میان اقلام خوراکی اساسی به خود 

اختصاص داد.
بررسی شــاخص تورم نقطه به نقطه کالاهای 
خوراکی نشــان می دهد طی 12 مــاه اخیر، 
بیشــترین افزایش قیمت مربوط به گوشت 
قرمز بوده است. در مقابل اما اکثر اقلام خوراکی 
اساسی نسبت به شهریور سال گذشته ثبات 
قیمت داشتند که از جمله آنها می توان به روغن 
جامد و مایع، برنج ایرانی درجه یک و ماکارونی 
اشــاره کرد. برخی دیگر از اقلام خوراکی هم 
هرچند دچار افزایش قیمت شــدند؛ اما رشد 
قیمت آنها کمتر از تورم میانگین بوده که از این 
جمله می توان به انواع حبوبات و انواع لبنیات 

اشاره کرد.
نکته جالب در گزارش مرکز آمار، ثبات قیمت 
کالاهای اساسی مشــمول حذف ارز 4200 
تومانی در یک ســال منتهی به پایان شهریور 
امسال است. به بیان دیگر، پس از اصلاح قیمت 
این اقلام در پــی حذف رانــت ارزی 4200 
تومانی، قیمت این کالاها به ثبات رســید تا 
جایی که طی یک سال منتهی به پایان شهریور 
1402 قیمت برخی از این اقلام از جمله انواع 

روغن، اندکی کاهش یافته است.

اخبار
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رئیس اتاق ایران ضمن اشاره به عدم حذف کارت 
بازرگانی، گفت: حذف نهادهایی مثل بورس فقط 
به افزایش رانت و فساد دامن می زند. راه مهار تورم 
کاهش نقدینگی است. حســین سلاح ورزی در 
نشست هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی ایران اظهار 
کرد: برای اولین بار صورت های مالی اتاق تقدیم 
هیأت نمایندگان شد و البته نشر عمومی هم شد. 

انتشــار صورت های مالی از این به بعد به صورت 
ســالانه و مداوم خواهد بود. رئیس اتاق بازرگانی 
ایران با اشــاره به وضعیت کارت بازرگانی، افزود: 
تهدیدی مبنی بر حــذف کارت بازرگانی وجود 
ندارد. در تعامل جدی اتاق بازرگانی با نمایندگان 
مجلس، این پیشنهاد از دستور خارج شد و اساساً 

در نسخه نهایی لایحه برنامه هفتم وجود ندارد.
وی در ادامه به شرایط اقتصادی کشور اشاره کرد 
و گفت: بعضاً اخبار خوشی مبنی بر گشایش های 
دیپلماتیک و یا اخبار غیررسمی برای پذیرش "اف 
ای تی اف" در سطح دولتمردان به گوش می رسد 
و یا اینکه گفته می شود امکان مذاکرات جدی تر 
و یا رفع تحریم ها وجود دارد اما باز هم در برخی از 
حوزه ها سیاست گذاران محدودیت هایی را بر سر 

راه فعالان اقتصادی ایجاد می کنند.
سلاح ورزی تصریح کرد: در هفته های اخیر شاهد 
اظهار نظراتی در راســتای مخالفت با بورس کالا 
به بهانه گران فروشــی و یا به بهانه مقابله با تورم 
هســتیم. لازم می دانم امروز مشــفقانه به دولت 
بگویم که تجربه گرانبها اما پرهزینه این دســت 

سیاست ها را قبل از اجرایی کردن با دقت بررسی 
کنند. رئیس اتاق بازرگانی ایران افزود: مهار تورم 
با کاهش نقدینگی عملیاتی می شــود که کاهش 
نقدینگی نیز از طریق خاموش کردن موتورهای 
نقدینگی به وســیله رفع کســری بودجه و رفع 

ناترازی بانک ها محقق می شود.
وی ادامــه داد: حــذف نهادهایی مثــل بورس و 
جایگزین کردن قیمت گذاری دســتوری هم به 
افزایش رانت جویی و توســعه فساد دامن می زند 
و هم بنگاه هــا را زیانده می کنــد و نتیجه ای جز 
کاهش تولید ندارد. ســلاح ورزی تاکید کرد: اگر 
تحریم های ظالمانه نتوانســت اقتصاد ایران را به 
مرحله فروپاشی برساند اما این سیاست ها حتماً 
این کار را می کند. وی در ادامه گفت: مثل ســال 
قبل دولت چراغ خامــوش در حال تدوین بودجه 
1403 است. در ستاد تدوین بودجه از هیچکدام از 
ارکان بخش خصوصی دعوت نشده است. توصیه 
می کنیم قبل از اتخاد از هر گونه تصمیم و سیاستی 
اثراتش را بر توان تولید رقابت پذیر در نظر بگیرند 
زیرا امروز ابر چالش کشــور ضعــف مفرط تولید 

رقابت پذیر است.
ســلاح ورزی با بیان اینکه در سال 2022 حجم 
تولید ناخالــص داخلی 389 میلیــارد دلار بوده 
یعنی 40 درصــد از کل تولیــد ناخالص داخلی 
عربستان، تصریح کرد: توصیه همه اقتصاددانان 
کشــور این بوده که مهم ترین اولویت کشــور در 
دهه آینده افزایش توان تولید رقابت پذیر باشد اما 

دولت در تدوین بودجه ها به این موضوع توجهی 
نداشت؛ به عنوان مثال دولت نرخ مالیات بر سود 
شــرکت ها را کم کرد اما باز با حذف معافیت ها و 
 حمایت های مالیاتی دیگر، این اقدام خوب دولت 

خنثی شد.
وی افزود: اهمیت کســری بودجه دولت را درک 
می کنیم و دولت باید امکان ارائه خدمات عمومی با 
کیفیت مطلوب همچون آموزش و امنیت را داشته 
باشد اما سیاست هایی که امروز می بینیم به منزله 
تضعیف بنیه تولید و سرمایه گذاری است. رئیس 
اتاق بازرگانی ایران تاکید کرد: دولت باید سرعت 
بخشیدن به سیاست های تنش زدا را ادامه دهد و 
منافع حاصل از صــادرات نفت و گاز را در تکمیل 
زنجیره های تولید ســرمایه گذاری کند و به ورود 
سرمایه گذاری خارجی سرعت ببخشد. عمق بازار 
اوراق بدهی دولت باید بیشتر شود و رفع کسری 

بودجه همزمان با اوراق جلو رود.
وی در ادامه اظهار کرد: یکی از هدف گذاری های 
خوب در برنامه هفتم رشد ســالانه 23 درصدی 
صادرات اســت اما ایــن هدف گذاری بــا اعمال 
سیاست بسته ارزی روشــن و دارای اعتبار برای 
بخش خصوصی محقق می شود. با این حال احکام 
سیاســت های ارزی در برنامه هفتم به هیچ وجه 
کشور را در دستیابی به این هدف کمک نمی کند. 
سلاح ورزی اضافه کرد: جهش نرخ ارز و تورم های 
بالا در سالهای اخیر هزینه های تولید را به شدت 
بالا برده و قدرت رقابت پذیری کشــور در بخش 

صادرات صنعتی و کشاورزی کاهش یافته است. 
بنابراین در صــورت اصرار بر این سیاســت های 
ارزی و پیمان سپاری ارزی، قطعاً صادرات کاهش 

می یابد.
وی یادآور شــد: فعالان بخش خصوصی طرفدار 
افزایش نرخ ارز نیست بلکه خواسته ما این است که 
سیاست های ارزی بر اساس ثبات نرخ ارز حقیقی 
برای یک دوره معین تعیین شود. سیاست دولت 
به جای تاکید بر نرخ ارز، باید بررسی اثر سیاست ها 
بر قدرت رقابت پذیری باشد. در صورتی می توانیم 
تورم را مهار کنیم که این سیاست ها را به درستی 

اعمال کنیم.
رئیس پارلمان بخش خصوصــی تاکید کرد: در 
همه کشورها پیمان ســپاری یک سیاست موقت 
برای یک دوره زمانی اســت اما ما 40 سال است 
که با شدت و ضعف با پیمان سپاری ارزی مواجه 
هستیم. ســلاح ورزی همچنین گفت: در ادامه 
ناترازی انرژی و مشــکلات ناشــی از قطع برق و 
زیان های وارده بر بخش تولید به نظر می رسد این 
داستان در زمستان همراه با قطع گاز تکرار شود. 
وی گفت: در تابستان عمدتاً روش جبران کمبود 
برق، کاهش عرضه بود. عملًا نتیجه این اقدام را در 
شامخ دیدیم که چه اثر جدی روی تولید گذاشت. 
بنابراین از الان و پیشــاپیش به دولت نسبت به 
مدیریت کسری گاز در زمستان هشدار می دهیم 
تا روشــی به جز قطعی گاز در صنایع و واحدهای 

تولیدی پیدا کنند.

رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار گفت : خروج 
سیمان و فولاد از بورس کالا منتفی شده و قرار است 
با نهادهایی که به این دو صنعت انتقاد دارند، جلساتی 
برای رفع این ابهامات برگزار شود. مجید عشقی در 
خصوص نگرانی های مربوط به خروج سیمان و فولاد 
از بورس کالا گفت: معامله کالاهــا در بورس کالا بر 
اساس قوانین و مقرراتی بوده که دولت های مختلف 
وضع کرده اند. بررسی های کارشناسی نشان می دهد 
خروج این محصولات از بورس کالا می تواند بازار این 
محصولات را متلاطم کند؛ از این رو تصمیمی در این 
خصوص گرفته نشده و موضوع خروج این محصولات 

از بورس کالا منتفی است.
وی ادامــه داد: البته عــده ای انتقاداتــی به برخی 
از فرآیندها دارنــد و توصیه کرده ایم در جلســات 
کارشناسی اگر ایرادی به عرضه ها مطرح است مورد 
بررســی قرار گرفته و برطرف شــود.  اگر ایرادی در 
نحوه تعیین قیمت پایه وجود دارد نیز باید با همکاری 
دستگاه های ذی ربط، گاهی شــورای رقابت، ستاد 
تنظیم بازار یا وزارت صمت برطرف شود. ایراداتی که 
مطرح می شود بعضا به علت نبود آشنایی این دوستان 
با مکانیزم های بازار سرمایه و بورس کالاست و خروج 
این محصولات از بورس کالا قطعا به التهاب بیشــتر 
بازارها دامن خواهد زد.رئیس سازمان بورس و اوراق 
بهادار با خوش بینی به تامین مالی 750 همتی از بازار 
سرمایه تا پایان امسال گفت: امیدواریم امسال تا پایان 
سال به عددی بیش از 750 هزار میلیارد تومان تامین 

مالی در بازار سرمایه برسیم.
عشــقی تصریح کرد: این ســازمان بر اساس ماده 2 

قانون اوراق بازار اوراق بهادار وظایفی دارد. به طور کلی 
هدف ســازمان بورس، حمایت از حقوق سهامداران 
و ساماندهی، حفظ و توســعه بازار سرمایه است. در 
دو ســال اخیر، یکی از راهبردهای جدی ما توسعه 
سرمایه گذاری غیرمســتقیم بود که در این حیطه 
سعی کردیم به طراحی و راه اندازی انواع صندوق های 

سرمایه گذاری بپردازیم.
وی ادامه داد: با انواع صندوق های ســرمایه گذاری 
از جمله صندوق تضمین اصل ســرمایه و صندوق 
بازنشستگی تکمیلی و... سبد ابزارهای سرمایه گذاری 
غیرمستقیم تکمیل شده؛ حدود 50 درصد معاملات 
روزانه بازار مربوط به صندوق های سرمایه گذاری است. 
یعنی سهامداران به جای خرید مستقیم سهام اقدام به 

سرمایه گذاری از طریق صندوق ها می کنند.
رئیس ســازمان بورس با بیان اینکه سرمایه گذاری 
غیرمستقیم مزایای زیادی دارد؛ گفت: اولین مزیت 
کاهش هزینه معاملات در بازار سرمایه است؛ البته 
که این موضوع تضاد منافعی برای عده ای ایجاد کرده 
است. همچنین این اقدام باعث شده مدیران صندوق ها 
در بازار سرمایه بهتر کار کنند و غیرحرفه ای ها از طریق 
این صندوق ها در بازار سرمایه فعالیت کنند. عده ای 
هم که از فعالیت صندوق های سرمایه گذاری ناراضی 
هستند عمدتا کسانی هســتند که از طریق اغوای 

حقیقی ها ارتزاق می کردند.
عشقی در خصوص ابزارهای تامین مالی بازار مسکن 
اظهار کرد: یکی از ابزارها، ابزارهای ســرمایه گذاری 
در بازار مسکن است. معتقدیم سهم ابزارهای تامین 
مالی در بازار مسکن بسیار کمرنگ است و باید در این 

حوزه بیشــتر تلاش کرد. در بخش اول فعالیت مان، 
صندوق های املاک و مستغلات را تعریف و راه اندازی 
کردیم و صندوق های متعددی هم در دست راه اندازی 
است. بخش دوم فعالیت ما کمک به هدایت منابع به 
سمت تولید مسکن است که این هدف را با ابزار سلف 
مســکن محقق می کنیم. وی ادامه داد: این اوراق به 
مراحل نهایی رسیده و نظرخواهی از تمام ذی نفعان 
انجام شده و دستورالعمل اوراق سلف مسکن به زودی 
نهایی خواهد شد و از طریق این ابزار خواهیم توانست 
منابع را به طور مستقیم به سمت تولید مسکن هدایت 
کنیم. با توجه به مذاکراتی که با ذی نفعان این حوزه 
و انبوه سازان داشتیم، استقبال خوبی هم از این ابزار 
صورت خواهد گرفت. رئیس سازمان بورس ادامه داد: 
بحث بعدی افزایش کیفیت خدمات به سرمایه گذاران 
است. زمانی که با اوج مراجعه مردم به نهادهای مالی 
مواجه بودیم، سبدگردان ها و کارگزاری ها نتوانستند 
خدمات لازم را به موقع به سرمایه گذاران ارائه کنند و 
صف های طویلی در کارگزاری ها شکل گرفت. البته با 
توسعه سامانه های الکترونیکی این مشکل برطرف شد.
عشــقی با بیان اینکه انحصــاری در نهادهای مالی 
ایجاد شــده بود که بعضا تا 13 سال مجوز جدیدی 
در حوزه آن نهاد مالی ارائه نشــده بود، افزود: در دو 
سال گذشته بالغ بر 206 نهاد مالی اعم از کارگزاری، 
سبدگردان، صندوق سرمایه گذاری و... مجوز دریافت 
کرده اند. جهت گیری کلی ما هم به این سمت بوده که 

سرمایه گذاری غیرمستقیم را ترویج کنیم.
وی افزود: مانده دارایی صندوق های ســهامی از 45 
هزار میلیارد تومان به بالای 100 هزار میلیارد تومان 

رسیده؛ دارایی تحت مدیریت سبدگردان ها نیز از 45 
هزار میلیارد تومان به بالای 100 هزار میلیارد تومان 
رسیده و این نشان دهنده آن است که نقش نهادهای 
مالی در بازار سرمایه در حال افزایش است. ما انحصارها 
را شکستیم و قفل مجوز صدور نهادهای مالی شکسته 
شد. در دو سال گذشــته بالغ بر 10 مجوز کارگزاری 
صادر شــده و همه این مجوزها از طریق درگاه ملی 
صدور مجوزها صادر شده است. ســازمان بورس به 
عنوان یکی از سازمان های پیشگام در این حوزه، صدور 

مجوزها را به این درگاه منتقل کرده است.
رئیس سازمان بورس درباره پرداخت سود سهامداران 
از طریق سجام گفت: در دو سال گذشته تلاش شد 
سودی که در مجامع شرکت ها پرداخت می شود، کلا 
توسط سامانه ســجام پرداخت شود. تمام شرکت ها 
ملزم شدند در سال جاری سود تمامی سهامداران را 
بر اساس برنامه زمان مندی و از طریق سامانه سجام 
پرداخت کنند. بیش از 50 هزار میلیارد تومان سود به 

این روش پرداخت شد.
عشــقی افزود: اتفاق دیگر این بود که سالیان سال 
سودهایی در مجامع تقسیم شده، اما به بهانه دسترسی 
نداشتن به مشخصات سهامداران توزیع نشده بود، به 
حساب سهامداران واریز شود. سال گذشته بالغ بر 36 
میلیون نفر سود رسوبی شرکت ها را دریافت کردند. 
امسال هم حدود 12 میلیون نفر سود رسوبی دریافت 
کردند. شاید این سودها اعداد ناچیزی بود، اما جمع 
سودهای رسوبی مبلغ قابل توجهی بود که این مورد را 
به عنوان حق الناسی که به گردن شرکت ها بود تعیین 

تکلیف کردیم.
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تامین مالی ۷5٠ همتی از بازار سرمایه تا پایان سال
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در حالی که قرار بود تا پایان شــهریور ماه همه 
مطالبات گندمــکاران به طــور کامل پرداخت 
و بدهــی دولت به کشــاورزان گندمــکار صفر 
شــود اما آن طور که مســئولان وعــده داده اند 
 این تســویه حســاب تا پایــان مهرمــاه انجام 

خواهد شد.
چندی پیش عطالله هاشــمی - رئیــس بنیاد 
ملی گندمــکاران - اعلام کرد کــه در تبصره ۲ 
قانون خرید تضمینی صراحتا آمده که دولت ۲۴ 
ساعت بعد از تحویل گرفتن گندم از کشاورزان 
موظف است بهای گندم را به آنها  پرداخت کند. 
همچنین در تبصره ۳ این قانون نیز آمده اســت 
که اگر  خلل و تاخیری در پرداخت انجام شد باید 
بر پایه سود میان مدت اعلام شده از طرف بانک 

مرکزی جریمه پرداخت شود.
وی  در ادامــه افزود که تاکنــون از ۱۵۵ همت 
بهای گندم خریداری شــده توسط دولت ۱۱۰ 
همت پرداخت شده و در حال حاضر کشاورزان 
۴۵ همت طلبکار هســتند. بنابــر گفته رئیس 
بنیاد ملی گندمــکاران در آخرین جلســه ای 
که با حضور رئیس ســازمان برنامــه و بودجه و 
وزیر اقتصاد در شــورای قیمت گــذاری برگزار 
شــد، قول دادند حداکثر تا پایان شــهریورماه 

تسویه حســاب کلی انجام شــود. صحبت های 
رئیس بنیاد ملی گندمکاران در حالیســت که 
با وجود گذشــت ۹ روز از مهرمــاه هنوز خبری 
 از پرداخــت مطالبات باقی مانــده گندمکاران

 نیست.
البته داود منظور - رئیس سازمان برنامه و بودجه 
- در جلسه ۵ مهرماه هیات دولت درباره چرایی 
این تاخیر به خبرنــگاران توضیح داد و گفت که 
قول داده بودیم تا آخر شــهریور تسویه کنیم، 
ولی مجوزهایی برای جابه جایی منابع و بودجه 
گرفتیم تا منابع را جابه جا شــود بنابراین تا آخر 
مهرماه تمــام مطالبات پرداخت خواهد شــد. 
برای تاخیر در تحقق وعده هــم از گندمکاران 

عذرخواهی می کنیم.
همچنین محمدباقر قالیبــاف - رئیس مجلس 
شورای اسلامی  - نیز در جلسه علنی مجلس در ۸ 
مهرماه اعلام کرد که بر اساس پیگیری های انجام 
شده حداکثر ظرف ۱۰ روز آینده کل بدهی دولت 
به گندم کاران پرداخت خواهد شد. حال باید دید 
وعده مسئولان مربوطه در موعد مقرر عملیاتی و 
تمام مطالبات گندمکاران پرداخت می شــود تا 
کشاورزان با تامین به موقع نقدینگی بتوانند خود 

را برای سال زراعی آینده آماده کنند؟

رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی تهران 
فعالیت غیرقانونی مراکز میوه و تره بار شهرداری 
در ســطح شــهر و عدم ارائه فاکتور در میادین 
بارفروشی میوه و تره بار را به عنوان عمده ترین 
چالــش اتحادیه فروشــندگان میوه و ســبزی 

برشمرد.
اسداله کارگر، رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و 
سبزی در گفت و گو با پایگاه خبری اتاق اصناف 
تهران در خصوص وضعیت کسب و کار این صنف 
و چالش های حاکم بر فضــای فعالیت اتحادیه 
گفت: بازار فــروش میوه و ســبزیجات در نیمه 
ابتدای ســال چندان بد نبود. با این حال در این 
مدت با چالش های زیادی دســت و پنجه نرم 

کرده ایم.
وی با برشمردن عملکرد شــهرداری به عنوان 
بزرگتریــن چالــش صنف افــزود: متاســفانه 
شــهرداری در حال تصرف حوزه کاری ماست. 
تمــام غرفه های ســطح شــهر که با وســعت 
چشــمگیری تحت عنوان میادین میــوه و تره 
 بار در حــال فعالیت هســتند، عملکرد خلاف

 قانون دارند.
رئیــس اتحادیه فروشــندگان میوه و ســبزی 
تهران تصریح کــرد: طبق قانــون نظام صنفی 
کــه مصوبــه مجلــس اســت، فعالیــت این 

 میادیــن زیــر نظــر شــهرداری غیرقانونــی 
محسوب می شود. 

برای حل ایــن چالش تا کنــون بارها به مبادی 
قانونی و شهرداری اطلاع رســانی کرده ایم؛ اما 
تاثیری نداشته است. رئیس اتحادیه فروشندگان 
میوه و ســبزی تهران در ادامه گفت: عدم ارایه 
فاکتور از ســوی بارفروشــان در میادین میوه و 
 تره بار مرکزی یکی دیگر از مشــکلات اعضای

 اتحادیه است.
وی تاکید کرد: این شــرایط در حالی اتفاق می 
افتد که در سطح شهر، ماموران اعضاء را جریمه 
می کننــد. در حالی که بارهــا در خصوص این 
موضوع مذاکره کردیم و از طریق اتاق اصناف هم 
اقدام به طرح مسئله کرده ایم، اما مشکلات حل 
نشده است. چندین بار هم موضوع ارائه فاکتور، 
مصوب شده؛ ولی اعضای میدان مرکزی، توجهی 

نمی کنند.
رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی تهران 
در خاتمه تاکید کــرد: متاســفانه در ارتباط با 
مشــکلات و چالش های فوق الذکــر علی رغم 
مکاتبات طولانی مدت با مجلس، شهرداری ها، 
اقدام از طریق اتاق اصنــاف و مذاکره با اتحادیه 
بارفروشان و پیگیری آن نتیجه ای حاصل نمی 

شود.

در حالی نمایندگان کارگران در شورای عالی کار چندین بار تقاضای 
افزایش مجدد مزد را مطرح کرده اند، این بار معاون وزیر کار با اعلام 
اینکه دستمزد سالی یکبار افزایش می یابد، گفت: صرفا یکی از شرکا 

نمی تواند تقاضا بدهد و بخواهد دستمزد اضافه شود.
در حالی دســتمزد امســال کارگران ۲7 درصد افزایش یافت که 
بسیاری از نمایندگان کارگری معتقدند که این دستمزد نمی تواند 
پاسخگوی هزینه های زندگی باشد و با مشکل کاهش قدرت خرید 
روبرو هســتند. صولت مرتضوی، وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
اوایل شهریورماه درباره درخواســت کارگران برای برگزاری جلسه 
شورای عالی کار و بررسی مجدد مزد  گفت: اعضای شورای عالی کار 
می توانند درخواست بازنگری حداقل حقوق کارگران را داشته باشند؛ 
در صورت درخواست در دستور کار قرار می گیرد و در کمیسیون های 
کارشناسی مورد بررسی قرار می گیرد و اگر ضرورت داشته باشد در 
جلسه شورای عالی کار مطرح شود، حتماً در دستور کار قرار خواهد 

گرفت.

اما چند روز گذشته بود که حسین علی رعیتی فرد, معاون روابط کار 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: در شرایط تورمی و کاهش قدرت 
خرید کارگران، اختصاص ســبد کالایی از سوی کارفرمایان می تواند 
مؤثر باشد.در هنگام تصویب حداقل مزد سال جاری دولت پیش بینی 
کرده بود که اگر امسال حقوق کارمندان دولت در میانه سال افزایش 
پیدا کند، به همان میــزان حداقل حقوق کارگران هم اضافه شــود، 
اما تا کنون هیــچ خبری از افزایش حقوق کارمندان دولت نیســت و 
 بنابراین برای حداقل دســتمزد کارگران هــم هیچ تصمیمی گرفته 

نشده است.
این در حالی است که روز گذشته حســین علی رعیتی فرد؛ معاون 
روابط کار وزارت کار درباره ترمیم دســتمزد به صورت واضح اعلام 
کرده است:من قبول دارم که شرایط معیشتی کارگران و کارمندان 
سخت است اما ما ســالانه یکبار حداقل حقوق را مشخص کردیم و 
عرف شورایعالی کار هم همین است که سالانه یکبار موضوع حداقل 
حقوق بررسی شود. رعیتی فرد علی رغم اینکه در گذشته اعلام کرده 

بود که افزایش مزد ربطی به تعدیل نیرو نــدارد. اما این بار به بهانه 
تعدیل نیرو از زیربار افزایش مزد و بحث کارشناسی فرار کرده است.

وی تاکید کرد: برای رســیدن به تصمیم جدید شرکای اجتماعی 
حتماً باید به جمع بندی برسند. صرفا یکی از شرکا نمی تواند تقاضا 
بدهد و بخواهد دستمزد اضافه شود. نزدیک ۵۰درصد از مشاغل ما 
در کارگاه های خرد و زیر ۱۰نفر است و هزینه های دستمزد در این 
کارگاه ها ۴۰ - ۵۰درصد است. اگر قرار باشد دستمزد افزایش یابد 
کارفرماها مجبور به تعدیل می شوند ما باید هم کارفرما و هم کارگر 
را ببینیم و توازن را رعایت کنیم. در شرایط سخت اقتصادی هستیم 
و باید به کمک هم این شرایط را مدیریت کنیم که ان شالله برای سال 

جدید تصمیم خوبتری بگیریم.
معاون روابط کار اظهار داشــت: قبول دارم که معیشــت کارگران در 
شرایط تورمی سخت شده است، اما حداقل حقوق کارگران سالی یک بار 
مشخص می شود. اگر قرار باشد تصمیم جدیدی گرفته شود، باید در یک 

فرایند سه جانبه  باشد که هنوز به جمع بندی نرسیده ایم.

مدیر دیســپچینگ شــرکت ملی گاز ایــران گفت: ســوآپ گاز 
ترکمنستان به آذربایجان طبق برنامه در حال انجام است و واردات 
گاز از ترکمنستان نیز تا سقف ۱۰ میلیون متر مکعب در روز انجام 
شــده و به طور میانگین تاکنون 7.۵ میلیون مترمکعب وارد شده 
است. سعید عقلی مدیر دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران با اشاره 
به آخرین وضعیت تامین گاز کشور عنوان کرد: هم اکنون 7۰ درصد 
از سبد انرژی ایران با استفاده از گاز تامین می شود و ۹۳ درصد تولید 

برق کشور نیز با گاز انجام می شود.
وی افــزود: ما همزمان در ماه های گرم ســال تعمیرات اساســی و 
اضطراری را نیز در پالایشــگاه های گازی و خطــوط انتقال انجام 
می دهیم و البته روزانه ۸۵۰ میلیون متــر مکعب نیز تولید و توزیع 

می شود. عقلی گفت: در ۶ ماهه امسال نسبت به سال قبل ۱۶ درصد 
گازرسانی به نیروگاه ها افزایش یافته است و در ۳ ماهه تابستان، ۸۸ 
روز  بیش از برنامه، به نیروگاه هــا گاز تحویل دادیم. همین موضوع 
سبب شــد هم اکنون ذخایر ســوخت مایع نیروگاه ها د و برابر سال 

گذشته باشد.
مدیر دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران گفت: در سال ۱۴۰۱ نسبت 
به ۱۴۰۰ تحویل گاز به صنایع ۱۳ میلیارد متر مکعب افزایش یافت 
و از ۳۵ به ۴۸ میلیارد متر مکعب رســید. در ایــن بازه زمانی تعداد 
مشترکان صنعتی ۱۰ درصد افزایش یافت ولی گازرسانی ۳۵ درصد 

رشد یافت.
وی اشاره کرد: قرارداد های تامین ســوخت صنایع به دو بخش ۸ و 

۴ ماهه تقسیم می شــود. در ۴ ماه پایانی سال مقرر شده که صنایع 
مقدمات استفاده از ســوخت دوم را فراهم کنند و ما سوخت مایع 
را با قیمت گاز به آنهــا تحویل می دهیم. عقلی افزود: ســوآپ گاز 
ترکمنستان به آذربایجان طبق برنامه در حال انجام است و واردات 
گاز از ترکمنستان نیز تا سقف ۱۰ میلیون متر مکعب در روز انجام 
شــده و به طور میانگین تاکنون 7.۵ میلیون مترمکعب بوده است. 

ظرفیت ذخیره سازی گاز نیز در سال جاری نیز ۲ برابر شده است.
مدیر دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران تاکید کرد: در روزهای پیک 
مصرف برق، روزانه ۳۲۰ میلیــون مترمکعب گاز تحویل نیروگاه ها 
داده ایم و این میزان در زمســتان به حدود ۹۰ میلیون متر مکعب 

می رسد و مابقی نیز با سوخت مایع تامین می شود.

وزیر نفت از در حال اجرا بودن ۸ طرح پالایشی و پتروپالایشی در کشور خبر داد 
و گفت: ظرفیت پالایشی و کیفی سازی فرآورده های نفتی در دولت سیزدهم 
ارتقا یافته اســت. جواد اوجی در آیین بهره برداری و آغاز عملیات پروژه های 
صنعت پالایش کشور که با حضور سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری در 
اصفهان برگزار شد، گفت: استان اصفهان به لحاظ داشتن مجتمع های پالایشی 
و پتروشیمی، از مراکز مهم در صنعت نفت است که از جمله آنها می توان به 
پالایشگاه اصفهان با ظرفیت خوراک ۴۰۰ هزار بشکه در روز نفت خام اشاره 
کرد که یکی از بزرگ ترین پالایشگاه های کشور است. وی افزود: پتروشیمی 

اصفهان، تأسیسات قیرسازی نفت جی و روغن سازی نفت سپاهان هم در این 
استان هستند که همگی در این ناحیه متمرکز شده اند. وزیر نفت ادامه داد: از 
ابتدای استقرار دولت، رشد سرمایه گذاری در نفت و تکمیل طرح های نیمه تمام 
در بخش های چهارگانه این وزارتخانه )نفت، گاز، پتروشیمی و پالایش( اولویت 
اصلی من و همکارانم بوده است. ما در ســال ۱۴۰۱، بالغ بر ۱۲ میلیارد دلار 
طرح نیمه تمام را به بهره برداری رساندیم. به گفته اوجی، مطابق برنامه ریزی 
در سال ۱۴۰۲ افتتاح ۶7 طرح کلان و نیمه تمام به ارزش ۱۵.۱ میلیارد دلار 
همچنین آغاز عملیات اجرایی ۱۵ طرح کلان جدید با سرمایه گذاری ۱۴.۳ 

میلیارد دلار نیز در دستور کار وزارت نفت است که تاکنون 7 میلیارد دلار پروژه 
به بهره برداری رسیده، افتتاح شده یا آماده افتتاح است. وی با بیان اینکه همه 
این طرح ها اثر مستقیم در افزایش ظرفیت تولید نفت، گاز، پتروشیمی و پالایش 
کشور دارند، تصریح کرد: برخی از این طرح ها مانند پالایشگاه فاز ۱۴ و طرح فاز 
۱۱ در پارس جنوبی، پالایشگاه هویزه خلیج فارس و فاز دوم پالایشگاه آبادان 
در خوزستان، پتروشیمی گچساران در کهگیلویه و بویراحمد با حضور جنابعالی 
به بهره برداری رسیدند و امروز نیز طرح تصفیه گازوئیل )DHT(، یوتیلیتی و 

آفسایت پالایشگاه اصفهان به صورت رسمی بهره برداری می رسد.

نایب رئیس انجمن تولیدکنندگان ماشین آلات دام 
و طیور با الزام ثبت این محصولات در ســامانه ۱۲۴ 
گفت: برخی قیمت ها مربوط به سال های قبل بوده و 
همین نرخ ها مبنای قیمت گذاری ماشین آلات فعلی 
هستند. اسکندر اسکندری، رئیس هیأت مدیره انجمن 
تولیدکنندگان ماشین آلات صنعت دام و طیور با گلایه 
از بخشنامه های خلق الساعه گفت: یکی از معضلات 
صنف تولیدکنندگان تجهیزات سخت افزاری تغییر 
یک شبه قوانین و بخشنامه ها است. این چالش سبب 
شده تا بخشی از محصولات اجازه ترخیص از گمرکات 
را پیدا نکند و تأخیر در ترخیص ممکن است بخشی از 

کالاها را فاسد یا متروکه کند.
وی افزود: حل این معضل بخش زیادی از مشکلات 
تولید را حل و فصل می کند. در ادامه نشســت امین 
تقی وند، نایب رئیس انجمن تولیدکنندگان ماشین 
آلات صنعت دام و طیور به ســخن پرداخت و گفت: 
هر سال وزارت جهاد کشــاورزی بودجه ای را برای 
نوسازی مکانیزاسیون دامداری ها تخصیص می دهد. 
در معاونت مکانیزاسیون این بودجه بین بخش های 
مختلف زراعت، باغات، شیلات، دام و طیور تقسیم 
بندی می شود. وی ادامه داد: پس از تقسیم بودجه، 
افراد متقاضی مراحــل گوناگون را طی می کنند که 
یکی از آنها ثبت محصول )چه تولید داخل باشد و چه 
وارداتی( در ســامانه ۱۲۴ است. نایب رئیس انجمن 
تولیدکنندگان ماشــین آلات صنعت دام و طیور با 
گلایه از مشــکلات نرم افزاری در این بخش، عنوان 
کرد: زیرساخت ها دارای مشکلاتی است که زمان را از 
متقاضیان می گیرد بدون اینکه کاری از پیش ببرند. از 
این رو بخش زیادی از تسهیلات تخصیص داده شده 
جذب نمی شــود و تولیدکنندگان نمی توانند از این 

فرصت در فعالیت تولیدی خود بهره مند شوند.
وی اظهار کرد: برخی قیمت ها مربوط به سال های قبل 
بوده و همین نرخ ها هم مبنای قیمت گذاری ماشین 
آلات تولیدی و وارداتی فعلی قرار می گیرند. به عنوان 
مثال در حالی که نرخ فعلی فیدر میکسر )دستگاهی 
که خوراک را با هدف تغذیه بهتر دام با یکدیگر مخلوط 
می کند( حدود ۳ میلیارد تومان است اما قیمت آن 
در سامانه ۱۲۴ مربوط به گذشته بوده و حدود یک 
میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان است. وی گفت: هنگامی 
که تولیدکننده یا واردکننده قرار است از تسهیلات 
تخصیص داده شده استفاده کند باید محصول خود 

را در این ســامانه ثبت کند و مبنای قیمت گذاری 
قیمت های سال گذشته اســت. تقی وند اظهار کرد: 
ماشین آلات صنعت دام و طیور به سه دلیل ضرورتی 
به ثبت در ســامانه ۱۲۴ ندارند. نخســت اینکه این 
تجهیزات در کشور مشمول قیمت گذاری نمی شوند. 
دوم اینکه یارانه ای به تولیدکنندگان تعلق نمی گیرد و 
نکته سوم این است که تولیدکنندگان زیادی در کشور 
در این حوزه فعالیت دارند و بــازار انحصاری نبوده و 
رقابت وجود دارد. نایب رئیس انجمن تولیدکنندگان 
ماشین آلات دام و طیور در پاسخ به این پرسش مهر 
که چند درصد ماشین آلات این صنف داخلی سازی 
شده اند، گفت: ۹۹ درصد تجهیزات طیور و 7۰ درصد 
ماشــین آلات دام در داخل تولید و تأمین می شوند. 
تقی وند در ادامه با اشاره به عدم توجه به استانداردهای 
تولید در این ماشین آلات افزود: انجمن تشکیل شد 
تا به این موضوع رسیدگی شود و اجازه داده نشود هر 
تجهیزاتی با هر استانداردی وارد کشور یا بازار شود. به 
گفته این عضو هیأت مدیره انجمن تولیدکنندگان 
ماشین آلات صنعت دام و طیور ۹۰ درصد تجهیزات 

موجود دامی فاقد استانداردهای لازم هستند.
تقی وند در پایان عنوان کرد: امســال حدود ۳ هزار 
میلیــارد و ۵۰۰ میلیــون تومان بــرای این بخش 
تخصیص داده شــده اســت اما به دلیل مشکلات 
زیرساختی ســامانه ۱۲۴ بخش زیادی از آن بدون 
اینکه هزینه نوسازی ماشین آلات دامپروری و طیور 
شود بدون استفاده باقی می ماند همان طور که سال 
گذشته هم بخش زیادی از این تسهیلات به همین 
دلیل، جذب نشــد. دی ماه ســال ۱۴۰۰ بود که به 
موجب قانون انتزاع تمام مراحل مربوط به تنظیم بازار 
محصولات کشــاورزی از صفر تا صد به وزارت جهاد 
کشاورزی واگذار شــد و محصولات غیرکشاورزی 
در وزارت صنعــت، معدن و تجارت باقــی ماند؛ اما 
تولیدکنندگان گلایه مندند با وجــود این واگذاری 
همچنان بخشی از امور باید از طریق وزارت صنعت، 
معدن و تجارت پیگیری شود و این امر سبب شده تا 
تولیدکنندگان محصولات سخت افزاری کشاورزی 
بخشی از موضوع را از طریق وزارت جهاد کشاورزی 
و بخشــی دیگر را از طریــق وزارت صمت پیگیری 
کنند مانند ثبت محصولات و نرخ آن در سامانه ۱۲۴ 
که مربوط به ســازمان حمایت مصرف کنندگان و 

تولیدکنندگان است.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی 
گفت: انتظار می رود با دســتور رئیس جمهور شاهد 
تسریع در پرداخت تسهیلات مسکن از سوی بانک ها 

باشیم تا روند ساخت مسکن سرعت بگیرد.
حجت الاســلام ســیدمحمدرضا میرتاج الدینی با 
اشاره به تاکیدات اخیر رئیس جمهور در شورای عالی 

مسکن درباره لزوم پرداخت تسهیلات مسکن گفت: 
باید دســتور رئیس جمهور جدی گرفته شود چون 
بانک ها باید ۳۰ درصد از اعتبارات خود را در راستای 
مسکن هزینه کنند که گاهی برخی از بانک ها با سخت 
گیری تسهیلات پرداخت نمی کنند. وی افزود: اخیرا 
رئیس جمهور تاکید داشت که باید مدیران بانک هایی 

که در پرداخت تسهیلات مسکن کوتاهی داشته اند 
بازخواست شــوند و وضعیت پرداختی ها بهتر شود؛ 
انتظار می رود با این دستور رئیس جمهور شاهد تسریع 
در پرداخت تسهیلات مسکن از سوی بانک ها باشیم. 
این نماینده مجلس با اشاره به گزارش های نظارتی 
مجلس درباره عملکرد بانک ها، گفت: ساخت مسکن 

چندین رکن دارد؛ یکی از آنها فراهم کردن زمین از 
سوی دولت است که این کار در حال انجام شدن است. 
مرحله بعدی اعطای تسهیلات بانکی است که اگر به 
درستی انجام نشود زحمات از بین می رود، موضوع 
دیگر هم مدیریت درســت و عملکرد انبوه سازان و 

پیمانکاران است.

وزارت امور اقتصادی و دارایی 
در گزارشی اعلام کرد: رشد 
درآمدهــای مالیاتــی طی 
دوره استقرار دولت سیزدهم 
همواره بیش از ۵۰ درصد بوده 
که این امر در سنوات گذشته سابقه نداشته؛ همچنین 
تعداد مودیان مالیاتی ۸۳.۵ درصد رشد داشته که در طول 
تاریخ فعالیت سازمان مالیاتی بی سابقه بوده است. ثبت 
رکورد بی نظیر در شناسایی مودٔیان مالیاتی در دولت 
سیزدهم در حالی که در ۱۱ ساله منتهی به سال ۱۴۰۰ 
، تنها ۳۶۳ هزار نفر به تعداد مودیان مالیاتی افزوده شده، 
در دو سال اول دولت سیزدهم، تعداد مودیان با رشد ۲ 
میلیون و ۹۱۵ هزار نفری به ۵ میلیون و ۳۵۰ هزار نفر 

رسیده است.
با اقداماتی که از ابتدای دولت ســیزدهم برای اجرای 
قانون پایانه های فروشــگاهی و همچنین شناســایی 
مودیان جدید مالیاتی انجام شد، موجب رشد قابل توجه 
تعداد مودیان مالیاتی شد. برای مشخص تر شدن نتایج 
اقدامات انجام گرفته در این حوزه بهتر است با عدد و رقم 

صحبت کنیم. از سال ۱۳۸۹ تا سال ۱۴۰۰ تعداد مودیان 
مالیاتی از ۲ میلیون و ۵۵۲ هزار نفر به ۲ میلیون و۹۱۵ 

هزار نفر رسید.
یعنی در مدت ۱۱ ســال تعداد مودیان مالیاتی اعم از 
کسانی که اظهارنامه مالیاتی ارایه کرده و کسانی که از 
ماده ۱۰۰ استفاده کرده اند، معادل۳۶۳ هزار نفر افزایش 
یافته اما در سال ۱۴۰۱ تعداد مودیان مالیاتی با ۵۲.۴ 
درصد )معادل یک میلیون و ۵۳۰ هزار نفر( افزایش به 
۴میلیون و ۴۴۵ هزار نفر رسید. همچنین در سال۱۴۰۲ 
تعداد مودیان مالیاتی با ۲۰.۳ درصد رشد به۵ میلیون و 

۳۵۰ هزار نفر رسیده است.
به این ترتیب در دو سال اول دولت سیزدهم تعدادمودیان 
مالیاتی ۸۳.۵ درصد رشد داشته و این میزان افزایش چتر 
مالیاتی در طول تاریخ فعالیت این سازمان امور مالیاتی 
بی سابقه است. علت این جهش قابل توجه در شناسایی 
مودیان مالیاتی، حرکت سازمان مالیاتی به سمت داده 
محوری و الکترونیکی کردن فرایند شناسایی و وصول 
مالیات اســت. اقداماتی مانند اتصال کارت خوان ها به 
حساب و پرونده افراد، شناسایی و تفکیک حساب های 
تجاری از حســابهای غیرتجاری و همچنین راه اندازی 
سامانه جامع مودیان و ملزم کردن مودیان به عضویت 

در این ســامانه در یک فرایند تدریجی است. علاوه بر 
این، کیفیت اخذ مالیات در سازمان در حال ارتقاء است 
و امیدواریم امســال همه تکلیف بودجــه برای وصول 
درآمدهای مالیاتی را محقق کنیم. نکته بسیار مهم در 
این میان تلاش دولت برای تحقق عدالت مالیاتی است 
به طوری که برای جلوگیری از افزایش هزینه کســبه 
خرد، دولت مالیات نیمی از مودیان مالیاتی را صفر و نرخ 
مالیات ۹۰ درصد اصناف را کمتر از ۱۰ میلیون تومان 

تعیین کرد.
قطعا با توسعه هر چه بیشــتر سامانه های الکترونیکی 
مانند سامانه جامع مودیان، به ســمت داده محوری و 
عدالت مالیاتی حرکت می کنیــم. در صورتی که همه 
مودیان عضو سامانه جامع مودیان شوند و در این سامانه 
فاکتور الکترونیک صادر کنند، تا حدود زیادی عدالت 
در پرداخت مالیات محقق خواهد شد؛ چراکه ثبت همه 
معاملات میزان مالیات قابل پرداخت برای هر مودی را 
مشخص می کند و این مهم مانع از اجحاف در حق مردم 
و مودیان می شود. در دو سال اول دولت سیزدهم تعداد 
مودیان مالیاتی ۸۳.۵ درصد رشد داشته که این میزان 
افزایش چتر مالیاتی در طول تاریخ فعالیت سازمان امور 

مالیاتی بی سابقه است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

تعداد مودیان مالیاتی در دولت سیزدهم ۸۳.۵ درصد افزایش یافت 

اتکای بودجه به درآمدهای پایدار
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وارداتروزانه۷.۵ میلیونمترمکعبگازازترکمنستان

برنامههایوزارتنفتبرایمدیریتناترازیبنزین

عدماستاندارد۹۰درصدماشینآلاتداموطیور
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طلبگندمکارانتاپایانمهرصفرمیشود

فعالیتغیرقانونیمیادینمیوهوترهبارشهرداریهادرشهر

لزوم اجرای سیاست درست مالیاتی
علی قنبری، اقتصاددان 

دولت با جلوگیری از فرارهــای مالیاتی و اصلاح 
ســاختار مالیاتی کشــور می تواند از هدر رفت 
درآمدهــای مالیاتــی جلوگیری کنــد. هزاران 
میلیارد تومان فرار مالیاتی یا عدم مالیات ستانی 
از پردرآمدترین اقشار و دستگاه ها وجود دارد. این 
در حالی است که مالیات کارگران و حقوق بگیران 
افزایــش پیدا می کنــد. دولت باید بــا توجه به 
درآمدهای قابل اتکا و همچنیــن به هزینه های 
موجود، بودجه را ببندد و هزینه های اضافه از طرف 
مجلس و دیگر سازمان ها را قبول نکند همچنین 

مجلس هم بی جهت هزینه های اضافی نتراشد.
بنابراین سیاســت های مالیاتی دولت درســت 
نیست. متاسفانه دولت سیاســت درستی برای 
اخذ مالیات ندارد. فرار مالیاتی در ایران بســیار 
بالاست. به ویژه دستگاه های مرتبط با حاکمیت 
از معافیت های مالیاتی قابل توجهی برخوردارند. 
 راحت ترین اقدام برای دولت هم دریافت مالیات

 از حقوق بگیران ثابت است.
به هر حال اجرای برنامه افزایش درآمدهای مالیاتی 
که در سال ۱۴۰۲ ناشی از همین نگاه مالیات ستانی 
ناعادلانه در جامعه اســت و دولت باید سیاست 
درست مالی و پولی برای تحقق شعار کنترل تورم 
داشته باشــد وگرنه به نتیجه نمی رسیم و شعار 
امسال هم مانند سال های گذشته محقق نمی شود. 
نرخ تورم کشور به بیش از ۵۰ درصد رسیده است 
در حالی که فشار مضاعفی بر دوش حقوق بگیران 
ثابت کارگران و حتی کارمندان وارد آمده نمی توان 
گفت تنها با کنترل افزایش حقوق و دستمزد تورم را 
مهار کرد . درست است که مسائل مرتبط با حقوق 
در بودجه جاری که امروز بیشتر به دستگاه های 
فرهنگی مانند صدا و سیما و مجموعه های حوزوی 
و… اختصاص پیدا می کند، را افزایش می دهد اما 
حقوق کارگران و کارمندان تاثیر چندانی در کنترل 
و مهار تورم ندارد. در حالی که سفره مردم روز به روز 
کوچک تر می شود و فشار بر حقوق بگیران ثابت 
باعث ایجاد رکورد در جامعه خواهد شد و رکورد 
در جامعه نرخ رشد تولید و رشد اقتصاد را کاهش 
می دهد و با هدف شعار ســال هماهنگ نیست. 
بنابراین اگر برای کنترل تورم فشار را روی کارگر و 

کشاورز بگذاریم، انحراف از واقعیت است.
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فناوری و 
اطلاعات

هوشمندسازی و برخط کردن همه خدمات در شورای 
عالی اداری تصویب شد

وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات گفت: الگوی عمومی تحــول نظام اداری در 
شورای عالی اداری به تصویب رسید.

عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در شبکه اجتماعی ویراستی در 
خصوص اقدامات هوشمند سازی و تعامل سازمان امور استخدامی و اداری گفت: 
بحمدالله تعامل خوب سازمان امور استخدامی واداری برکات زیادی مثل پنجره 
ملی خدمات دولت هوشمند، سامانه سنجش رضایت مردم و احکام هوشمندسازی 

برنامه هفتم داشته است.
وی افزود: امروز هم »الگوی عمومی تحول نظام اداری« با رویکرد هوشمندسازی 

و برخط کردن همه خدمات در شورای عالی اداری تصویب شد.

۱۹ هزار خانوار در استان اصفهان به اینترنت پرسرعت 
متصل شدند

رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
گفت: تا کنون ۱۹هزار و ۵۱۰ خانوار در اســتان اصفهان از اینترنت پرســرعت 

فیبرنوری بهرمند شده اند.
محمد احسان خرامید رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات در شبکه اجتماعی ویراستی در خصوص وضعیت فیبرنوری 
استان اصفهان و شهرهای آن گفت: در شــهرهای بهارستان، مجلسی، مبارکه، 
فولادشهر و خوانسار در استان اصفهان، تا به امروز طراحی ۲۸۰ کیلومتر و کانال 

کشی ۱۷۳ کیلومتر فیبرنوری انجام شده است.
وی افزود: تاکنون ۱۹ هزار و ۵۱۰ خانوار در این اســتان از اینترنت پرســرعت 

فیبرنوری بهرمند شده اند.

شبکه اجتماعی مخصوص نخبگان راه اندازی می شود
قائم مقام بنیــاد ملی نخبــگان گفت: بــه زودی، ســامانه  یکپارچــه فعالیت 
نخبــگان راه اندازی و مســائل مختلف برای اطــلاع اســتعدادهای برتر در آن 
ارائه می شــود. به گــزارش بنیاد ملی نخبگان، ســید ســلمان ســیدافقهی، 
 قائم مقام بنیــاد ملی نخبگان از طراحــی و راه اندازی ســامانه یکپارچه فعالیت

 نخبگان خبر داد.
وی با بیان اینکه این سامانه می تواند به ارتقاء و رشد نخبگان کمک کند، افزود: این 
سامانه همچون یک کانون علمی است و افراد از سطوح دانش آموزی تا استاد تمام 
در آن عضو خواهند شد. سامانه  یکپارچه فعالیت نخبگان به نوعی شبکه اجتماعی 
نخبگان و تلفیقی از تمامی شبکه های مجازی و فعالیتی در جهت مدیریت بستر 

رشد به شمار می رود که در آن مسیر تربیتی نخبگان رصد می شود.
ســیدافقهی با بیان اینکه برای تضمین حیات این پلتفرم باید با نهادهای دیگر 
ارتباط بگیریم و پیوســته ورودی مسئله داشته باشــیم، گفت: در فضای علم و 
فناوری نیاز است که تزریق مسئله به سیستم صورت گیرد در نتیجه باید پلتفرمی 
باشد که به سایر دستگاه ها و نهادها نیز متصل باشد که پیوسته تزریق مسئله در آن 
اتفاق بیفتد، از این رو مسائل کشور توسط کارفرمایان در این پلتفرم بارگذاری و 
فراخوان داده می شود و سامانه این مسئله را برای افرادی که می توانند در آن نقش 

داشته باشند ارسال می کند.
وی با بیان اینکه حدود ۴ سال است که بر روی این سامانه کار می شود و در حال 
حاضر این فرصت فراهم شده که این ایده را در سطح ملی پیاده سازی کنیم، گفت: 
هم اکنون در حال انجام کارهای نهایی سامانه هستیم تا بتوانیم نسخه اول آن را 

به زودی رونمایی کنیم.
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان در ادامه افزود: در این سامانه مسیر نخبگی را به صورت 
گرافیکی نیز برای افراد ترسیم خواهیم کرد، تا فرد در هر لایه ای که قرار دارد، از 
مسیرهای پیش روی خود و فعالیت هایی که باید برای رسیدن به قله و غایت نهایی 
خود انجام بدهد، اطلاع پیدا کند و همواره این راه را ببیند. وی در پایان با تاکید 
بر اینکه تلاش داریم تا نخبه صرفا با بنیاد ارتباط داشته باشد و مجبور به مواجهه 
با چندین دستگاه و نهاد نباشد، گفت: معتقدیم نخبگان نباید در امور اجرایی کم  

اثر درگیر شوند.

عامل داغی بیش از حد آیفون ۱۵ شناسایی شد
اپل اعلام کرد که ادعاهای اخیر درباره داغی بیش از حد گوشی های جدید آیفون، 
به دلیل باگ های موجود در نرم افزار iOS ۱۷ و چند اپلیکیشن است و به زودی 
رفع خواهد شد. این شرکت فناوری آمریکایی اعلام کرد که به دلیل وجود باگ در 
سیستم عامل iOS ۱۷ و به دلیل این که تعدادی از اپلیکیشن های شخص ثالث، 
سیستم را دچار اورلود می کنند، گوشی ممکن اســت در چند روز اول داغ شود 

زیرا دستگاه برای راه اندازی و بازیابی اطلاعات کاربر، کار اضافی انجام می دهد.
اپل در بیانیه ای اعلام کرد: ممکن است گوشی در چند روز اول پس از راه اندازی یا 
بازیابی دستگاه به دلیل افزایش فعالیت پس زمینه، گرم تر شود. ما همچنین یک 
باگ در iOS ۱۷ یافتیم که روی برخی از کاربران تاثیر می گذارد و از طریق یک 

به روزرسانی نرم افزاری، برطرف خواهد شد.
سازنده آیفون به بلومبرگ گفت: ســرگرم کار با طراحان اپلیکیشن هایی است 
که باعث گرم شــدن بیش از حد آیفون شــده اند و وصله هــای مربوطه، بزودی 
منتشر می شــوند. ســخنگوی اپل گفت: اپلیکیشن اینســتاگرام شرکت متا، 
اپلیکیشن اوبر تکنولوژی و بازی آسفالت ۹ باعث شــده اند گوشی گرم تر از حد 
 معمول شود. اینســتاگرام مشکل مربوط به اپلیکیشــن خود را در ۲۷ سپتامبر 

حل کرد.
جدیدترین مدل رده بالای آیفون، یک فریم تیتانیومی دارد که برای نخستین بار 
در آیفون به کار رفته است و همچنین در ساخت آن از تراشه »ای ۱۷ پرو« استفاده 
شده که گرافیک گوشی را برای انجام بازی، بهبود می دهد. برخی از محققان اظهار 
کردند که این تغییرات سخت افزاری ممکن اســت عامل داغی بیش از حد بوده 

باشند.
اما اپل ارتباط این مشــکل با سخت افزار ســری آیفون ۱۵ پرو را رد و اعلام کرد 
طراحی جدید منجر به بهبود اتلاف حرارت در مقایسه با گوشی های فولادی ضد 
زنگ قبلی شده است. همچنین اعلام کرد که ترمیم نرم افزاری آتی باعث کاهش 

سرعت پردازش جدیدترین مدل های آیفون نخواهد شد.
اپل همچنین گفت که این مسئله، یک مشکل ایمنی نیست و بر عملکرد طولانی 
مدت آیفون، تاثیر نخواهد گذاشت و شارژ یو بی اس سی که استاندارد جدید ارائه 
شده در جدیدترین مدل های آیفون است، عامل این مشکل نیست. با این حال، این 
شرکت خاطرنشان کرد استفاده از یک آداپتور شارژ بزرگ که سرعت های بالاتر 

از ۲۰ وات دارد، می تواند باعث شود که آیفون ها موقتا داغ تر از حد معمول شوند.
صدهــا کاربر در شــبکه های اجتماعی و پشــتیبانی اپل شــکایت کرده اند که 
آیفــون ۱۵ پــرو و آیفــون ۱۵ پــرو مکس جدیــد، در هنــگام لمــس آنها، 
بــه شــکل غیرعــادی داغ هســتند. برخــی از کاربــران حتی تصاویــری از 
 دماســنج در کنار آیفون خود ارســال کرده اند کــه دمای بیــش از ۳۸ درجه 

را نشان می دهد.
بر اساس گزارش بلومبرگ، اپل اعلام کرد به روزرسانی نرم افزار iOS ۱۷ چه زمانی 
در دسترس خواهد بود یا در کدام نسخه ای عرضه خواهد شد. این شرکت هفته 
گذشته اولین نســخه بتای iOS ۱۷.۱ را برای طراحان اپلیکیشن منتشر کرد و 

انتشار این به روزرسانی برای اواخر ماه اکتبر برنامه ریزی شده است.

اخبار

پروژه ملــی فیبر نوری منازل 
و کســب و کارها کــه یکی 
از کلان پروژه هــای دولــت 
سیزدهم محســوب می شود، 
طبق گفته مدیرعامل شرکت 
مخابرات ایران به عنوان مهم ترین پیشــران رســیدن 
به اقتصاد دیجیتال در شــرایط حاضر به شمار می رود 
و اجرای آن در کشــور سبب ســاز رونق شــرکت های 

تکنولوژی و اشتغال زایی می شود.
رشته های شفاف شیشه ای و پلاســتیکی یا فیبرنوری 
اکنون بخش مهمی از تجهیزات ارتباطی زیرســاختی 
در جهان را تشکیل داده اســت؛ فناوری اصلی که طی 
سال های گذشته در بخش ارتباطات ثابت ایران کمتر به 
کار گرفته شده بود، اما در دولت سیزدهم مورد توجه ویژه 
دولت و وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات قرار گرفته 
است و با آغاز به کار دولت ســیزدهم اقدامات بسیاری 
برای پیشــبرد این پروژه ملی انجام شــد و طبق گفته 
مسئولان قرار است تا پایان سال ۸ تا ۱۰ میلیون خانوار 

تحت پوشش فیبرنوری قرار بگیرند.
در همین راســتا آیین عملیات اجرایی نهضت جهادی 
مخابرات ایران، موسوم به »نجما« با هدف توسعه فیبر نوری 
شرکت مخابرات ایران در آذربایجان شرقی، روز گذشته 
در شهر تبریز برگزار شد. در این مراسم مجید سلطانی- 
مدیرعامل شرکت مخابرات ایران- با تشریح اهمیت طرح 
نجما به ویژه در استان مهم و زیرساختی آذربایجان شرقی 
اظهار کرد: اقتصاد دیجیتال در شــرایط فعلی کشورمان 
حدود ۶ درصد از کل اقتصاد است و در این بخش با استفاده 
از توان  شهرهایی مانند تبریز و کلیت استان می توانیم به 

عددمتناسب با مناطق توسعه یافته برسیم.
سلطانی با اشاره به زحمات جهادی کارکنان و مدیران 
مخابرات آذربایجان شــرقی و تبریز، طرح نجما در این 
اســتان را مصداق کامل توجه کارشناسان و مدیران به 
ارتباطات و بخش ستادی شرکت دانسته و گفت: با توجه 
به پیشــرفت های مهم طرح نجما و توسعه زیرساختی 
فیبرنوری طبق طرح های مصوب اکنون می توانیم نگاه 
رو به جلو و آینده پژوهی توسعه فیبر نوری را در استان 

آذربایجان شرقی لحاظ کنیم.
وی بیان کرد با توجه به پیشــرفت های مهم طرح نجما 
و توسعه زیرساختی فیبرنوری طبق طرح های مصوب 
اکنون می توان نگاه رو به جلو و آینده پژوهی توســعه 

فیبرنوری را در اســتان آذربایجان شــرقی لحاظ کرد. 
به گفته مدیرعامل شــرکت مخابرات ایران مهم ترین 
پیشران رســیدن به اقتصاد دیجیتال در شرایط حاضر، 
توسعه صنعت ارتباطی مبتنی بر دسترسی فیبرنوری 
است و اجرای چنین طرح عظیمی در کشور  سبب ساز 
رونق شرکت های تکنولوژی و اشتغال زایی خواهد شد 
که خود موجب رشد تولید و تحقق شعار سال است. در 
این مسیر، شرکت مخابرات ایران با تمام توان به سمت 
تحول دیجیتال در حال حرکت اســت و در برنامه های 
نهضت جهادی توسعه فیبرنوری را عملیاتی خواهد کرد.

بر این اساس، نهضت جهادی توســعه فیبرنوری و ورود به 
اثردهی لازم در گسترش فیبر نوری، نیازمند سرمایه گذاری 
است که این سرمایه اکنون با استفاده از طرح نجما، فرصت 
اقتصادی برای توسعه مراکزداده، استفاده از ظرفیت بالای 
گردشگری و صنعتی استان ها و همچنین کاربردی سازی 
فیبرنوری را کاملا فراهم کرده و تمام ســرمایه گذاران در 
سطح استانی و ملی می توانند از این توانمندی ارتباطی در 

جهت رشد اقتصاد دیجیتال، استفاده بهینه به عمل آورند.
از سوی دیگر اواخر هفته گذشــته اعلام شد که مهدی 
روحانی نژاد - معاون راهبردی و توسعه بازار رگولاتوری 
برای بررسی روند اجرای پروژه فیبرنوری منازل و کسب 
وکارها به استان کرمانشاه ســفر کرده تا ضمن بررسی 
میدانی موانع کار، سطح هماهنگی های میان دستگاهی 

در این استان ارتقاء پیدا کند.
طبق اعلام سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی 
براساس بررسی های انجام شــده توسط بخش کنترل 
پروژه طرح فیبر نوری منازل و کســب و کارها، میزان 
پیشرفت فیزیکی پروژه در این استان کمتر از برنامه های 
ابلاغی برای شش ماهه اول ســال بود و به همین دلیل 
معاون راهبردی و توســعه بازار رگولاتــوری به همراه 
مدیرعامل اپراتور متعهد در این اســتان حاضر شدند تا 
اقدامات لازم برای تســریع روند اجرایی پروژه را انجام 

دهند.
روحانی نژاد و هیات همــراه در ادامه برنامه کاری خود 
نشست مشترکی با شهردار و مدیران شهری کرمانشاه 
داشتند. همچنین در این جلسه طرفین توافق کردند که 
شهرداری در اســرع وقت مجوزهای لازم جهت اجرای 
عملیات حفاری و فیبرکشی را بر اساس نقشه های ارائه 
شده از سوی شرکت مجری صادر و ابلاغ کند. همچنین 
مدیرعامل شــرکت به عنوان مجری طرح وعده داد در 
صورت اجرای مصوبات جلسه، پیاده سازی پروژه فیبر 

نوری در کرمانشاه تا پایان سال به پایان برسد.
معاون راهبردی و توســعه بازار رگولاتوری در حاشیه 

این بازدید اعلام کرد که از این پس نظارت های میدانی 
ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطــات رادیویی بر روند 
اجرای پروژه فیبر نوری منازل و کسب و کارها افزایش 
می یابد تا وعده دولت درباره ایجاد ۲۰ میلیون پوشش 
فیبر نوری پیش از پایان کار دولت سیزدهم محقق شود.

هفته گذشته عیسی زارع پور- وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات- هم در دیــدار با جمعی از طــلاب و فعالان 
رســانه ای فضای مجازی بیان کرد تــا زمانی که یک 
زیرساخت ارتباطی پرسرعت و امن نداشته باشیم، مزیت 
بخشی برای سرویس های داخلی بی معنی است. در این 
جلسه گفته شد پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها را 
تعریف شد تا رضایت کاربران نسبت به کیفیت و سرعت 
اینترنت افزایش یابد و با کار جهادی که انجام شده این 

پروژه در بیش از ۳۰ شهر تمام شده است.
وزیر ارتباطات گفت: حوزه ماموریت های این وزارتخانه 
از اعماق اقیانوس ها تا فضا را شــامل می شود و در سال 
گذشته متخصصان ایرانی توانستند از طریق فیبرهای 
نوری دریایی ســه جزیره ما در خلیج فارس را به کشور 
عزیزمان متصل کنند. عیسی زارع پور شنبه اول مهرماه 
با حضور در یک مدرسه در شهر تهران، زنگ شروع سال 

تحصیلی جدید را نواخت.
وزیر ارتباطات در جمع دانش آموزان با اشاره به همزمانی 
هفته دفاع مقدس با بازگشــایی مدارس گفت: کشور 
ما چند صد هزار شــهید را تقدیم کرده است تا در این 
آرامش و امنیت، ســال تحصیلی را جشن بگیریم و جا 
دارد یاد آنها را گرامی بداریم. زارع پور با اشاره به برنامه 
وزارت ارتباطات برای اتصال همه مدارس به فیبرنوری 
خاطرنشان کرد: حوزه ماموریت های وزارت ارتباطات از 

اعماق اقیانوس ها تا فضا را شــامل می شود و اشاره می 
کنم به اینکه در سال گذشته متخصصان ایرانی توانستند 
از طریق فیبرهای نوری دریایی سه جزیره ما در خلیج 

فارس را به کشور عزیزمان متصل کنند.
وی با بیان اینکه به پشتوانه ایثار و از خودگذشتی شهدا 
و مجاهدت متخصصانی داخلی، ایــران در حوزه های 
گوناگون جزو کشورهای پیشرفته دنیاست، افزود: امروز 
ایران اسلامی در صنعت فضایی جزو ۱۰ کشوری است 
که دارای چرخه کامل فضایی است و از ساخت ماهواره تا 
پرتاب آن توسط متخصصان و تجهیزات و ماهواره برهای 
ایرانی انجام می شــود و خبر خوب اینکه امسال چند 

پرتاب فضایی خواهیم داشت.
زارع پور اظهار کرد: موفقیت های بدست آمده به پشتوانه 
مجاهدت شــهادت و با کار و تلاش متخصصان بدست 
آمده که پشت همین میز و صندلی درس خواندند. طبق 
اعلام وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، وی با اشاره به 
پیشرفت های قابل توجهی که در حوزه پیام رسان های 
داخلی در کشــور بدســت آمده اســت، تصریح کرد: 
خوشبختانه با تلاش متخصصان ایرانی پیام رسان های 
بومی به دستاوردهای بزرگی دســت پیدا کرده اند و با 
خدماتی که ارایه می دهند نسبت به سال گذشته که به 
مناسبت شروع سال تحصیلی صحبت می کردم، امروز 

پنج تا هفت برابر آن روز کاربر جذب کرده اند.
وزیر ارتباطات در پایان این مراسم از دانش آموزان سوال 
کرد که به نظر شما چرا ما باید از پیام رسان ها و شبکه های 
اجتماعی ایرانی استفاده کنیم و از دانش آموزان خواست 
به این سوال بعدا به صورت مکتوب پاسخ بدهند و به چند 

نفر از برگزیدگان جوایزی هم اهدا خواهد کرد.

پروژه ملی فیبر نوری مهم ترین پیشران رسیدن به اقتصاد دیجیتال است

اتصال همه مدارس کشور به فیبر نوری
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رئیس فراکســیون راهبردی مجلس شورای اسلامی، 
ایجاد زیرساخت های لازم برای نسل چهارم صنعتی، 
اینترنت اشیا و هوش مصنوعی را به عنوان پیشنهادات 
این فراکسیون در لایحه برنامه هفتم مطرح کرد و گفت: 
باید زیرساخت های صندوق توسعه شبکه فیبر نوری در 

قالب یک صندوق ایجاد شود.
حجت الاسلام سیدمحمدرضا میرتاج الدینی با اشاره 
به بررســی برنامه هفتم در مجلس گفــت: با توجه به 
بازخوردهای اخذ شــده از فعالان اقتصادی و با نگاه و 
رویکرد تخصصی به حوزه ICT، فنــاوری اطلاعات و 
هوش مصنوعی در برنامه هفتم توسعه تلاش شد کشور 
را در ریل نسل چهارم صنعتی قرار دهیم؛ با این رویکرد 
پیشنهادهای خاصی مدنظر بود تا دولت زیرساخت های 
لازم را برای ایجاد نسل چهارم صنعتی فراهم کرده تا 

بخش خصوصی بتواند به صورت پویا فعالیت کند.
وی ادامه داد: بر این اساس در زمان بررسی لایحه برنامه 
هفتم در کمیسیون تلفیق پیشنهاداتی مطرح شد که 
به موجــب آن مقوله هوشمندســازی و تعرفه گذاری 
به صورت جامع در اختیــار وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات قرار می گیــرد. همچنین بحث مشــارکت 
نظام صنفی رایانه ای در کنار دســتگاه های دولتی با 

استفاده از ظرفیت بخش خصوصی، نخبگان و فعالان 
صنعتی حوزه ICT دیگر مطرح شــد که امیدواریم با 
موافقت نمایندگان کمیسیون تلفیق این مورد نیز به 
برنامه هفتم توسعه اضافه شــود. میرتاج الدینی ایجاد 
زیرساخت های صندوق توسعه شــبکه فیبر نوری در 
قالب یک صندوق را از دیگر پیشــنهادات فراکسیون 
راهبردی در برنامه هفتم توســعه عنوان کرد و گفت: 
با منابع صندوق توسعه شــبکه فیبر نوری می توان ۵ 
میلیون اشتراک شــبکه اینترنت پهن باند مبتنی بر 
شبکه فیبر نوری در کشــور ایجاد کرد؛ بر ابن اساس 
فراکسیون پیشــنهادی مطرح کرد که به موجب آن 
بتوانیم زیرساخت های حوزه فیبر نوری و ICT را داشته 

و مردم بتوانند از این مزیت بهره مند شوند.
رئیس فراکسیون راهبردی مجلس شورای اسلامی در 
توضیح پیشنهادات دیگر این فراکسیون در برنامه هفتم 
بیان کرد: باید در صنایع آب، برق و انرژی شاهد ایجاد 
زیرســاخت های تجاری به صــورت یکپارچه همانند 
اپراتورها باشیم اما متاسفانه در حال حاضر در صنعت 
آب و برق شرایط مطلوب نیســت و یکپارچگی وجود 
ندارد و عملا اســتان ها، تعدد سیســتم دارند لذا باید 
سیستم های یکپارچه در سطوح صنعت آب و برق ایجاد 

شود؛ این مسئله چندین فایده دارد که به واسطه این 
سیستم ها تصمیم سازی در صنعت آب و برق به واسطه 
یکپارچه سازی در ســطح کلان امکان پذیر می شود و 
مجلس می تواند در برنامه ریزی هــای خود مطابق با 

سیاست های دولت عمل کند.
وی توضیح داد: شبکه کشور به واسطه این سیستم ها 
قابلیت آنالیز دیتا به صورت برخط را خواهد داشــت. 
همچنین بر اســاس مزیت طرح هایی که در سیستم 
یکپارچه بــه وجود می آید، قابلیــت مدیریت در لایه 
مشترک وجود دارد و این شفاف ســازی موجب رفع 
بحث ناترازی انرژی توسط سیستم می شود؛ در همین 
راستا باید شبکه های حوزه عملیاتی در قالب سیستم 
های بومی از ظرفیت بخش خصوصی استفاده کنند و 
نیاز خارجی کشور در این خصوص برطرف شود و دولت 
بتواند ظرفیــت های خود در ســطح جامع به صورت 
یکپارچه از طریق دفاتر پیشخوان دولت مدیریت کند.

همچنین سهیل یحیی زاده رییس کمیته ارتباطات و 
فناوری اطلاعات فراکسیون راهبردی مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه هدف ما ایجاد شبکه های یکپارچه 
مدیریت تجاری و عملیاتی صنایــع آب، برق و انرژی 
اســت، اظهار کرد: باید بتوانیم به صــورت مجتمع و 

متمرکــز از ظرفیت های بومی اســتفاده و سیســتم 
های غیرمتمرکــز را جمع آوری کنیم. مســاله مهم 
دیگر هوشمندســازی بوده و اینکه دولت مکلف است 
کنتورهای هوشمند آب و برق را تا پایان برنامه هفتم 

توسعه مدنظر قرار دهد.
یحیی زاده با تاکید بر اینکه توســعه شبکه فیبر نوری 
موضوع بســیار مهمی است و پیشــنهاداتی در قانون 
برنامه ۱۴۰۱ در قالب حساب توسعه شبکه فیبر نوری 
داشتیم، گفت: قرار بر این است در قالب ایجاد صندوقی 
که قابلیت مدیریت و توسعه شبکه فیبر نوری را دارد 
به ظرفیت ۲۰ میلیون مشترک در بخش شبکه ثابت 
برسیم. وی ادامه داد: اینترنت اشیاء و هوشمندسازی 
نیازمند این است که زیرســاخت های کشور در حوزه 
پهن باند ایجاد شــود. نســل چهارم صنعتی، صنایع 
بزرگ، صنایع مادر تخصصی و صنایع متوسط و کوچک 
نیازمند آن است که از زیرساخت های قدرتمند در حوزه 
شبکه ثابت و موبایل بهره ببرد که مهمترین آن بحث 
زیرساختی شبکه فیبر اســت؛ امیدواریم ابن موارد در 
برنامه هفتم دیده شود همان طور که پیش از این هم 
یک فوریت طرح توسعه شــبکه فیبر نوری در مجلس 

تصویب شد.

گوگل پیکسل شــرکت آلفابت، پس از سال ها موفق 
شد برتری آیفون در ژاپن را تضعیف کند. آمار شرکت 
تحقیقاتی کانترپوینت نشــان می دهد گوشی های 
گوگل در ســه ماهه ژوئن، سهم ۱۲ درصدی در ژاپن 
داشتند که نسبت به مدت مشابه سال گذشته، شش 
برابر شده است. در همین مدت، سهم آیفون اپل از ۵۸ 

درصد، به ۴۶ درصد کاهش یافت.
ژاپن بازار مهمی برای این دو شرکت است زیرا سومین 
اقتصاد بزرگ جهــان و بازار بزرگی بــرای بازی ها و 
نرم افزار موبایل است. آیفون، بازار ژاپن را مانند آمریکا 
در ســیطره داشــت و با کاهش نفوذش در تابستان 
امسال، برای نخستین بار در دو سال گذشته است که 
کمتر از نیمی از بازار ژاپــن را در اختیار دارد. کاهش 
ارزش ین، باعث شده است اپل قیمت آیفون در ژاپن 
را زودتر از قیمت های جهانــی افزایش دهد و قیمت 
این گوشــی در شــرایطی که جدیدترین گوشی ها، 
ویژگی های جدید پرتقاضایی عرضه نکرده اند، عامل 

بازدارنده قابل توجهی بوده است.
تام کانــگ، تحلیلگــر کانترپوینت در ســئول، در 
مصاحبه ای گفت: کاربران ژاپنی حساس تر شده اند. 

اکنون فرصت بیشــتری برای گزینه های دیگر وجود 
دارد. ما شاهد اندکی رشد در سونی و اندکی رشد در 
برندهای دیگر بوده ایم اما رشــد گوگل، بیش از همه 

تعجب آور بود.
افت ارزش ین هم به تقویت فروش پیکسل کمک کرده 
و این گوشــی را برای مصرف کنندگان خارج از ژاپن 
که مایل به خریداری آن هســتند، ارزان کرده است. 
پیکسل در شــمار محدودی از کشورها عرضه شده و 
افت ارزش ین به پایین ترین رکورد ســه دهه اخیر، 
ژاپن را به ارزان ترین محل برای خرید گوگل پیکسل 

تبدیل کرده است.
در حالی که ین، نقش مهمی در ســهم بزرگتر گوگل 
پیکسل در یکی از بزرگترین بازارهای تلفن هوشمند 
ایفا کرده است اما سوال اینجاست که آیا این روند ادامه 
پیدا خواهد کرد. در هر حال، به نظر می رسد حساسیت 
به قیمت روی فروش آیفون در ژاپن برای مدتی تاثیر 
خواهد گذاشــت. اپراتورهای بزرگ هم یارانه ها برای 
ترغیب کاربران برای خرید اشتراک های طولانی مدت 
را کاهش داده اند و بسیاری از کاربران، گوشی ها را از 

طریق کانال های مستقل خریداری می کنند.

یک شرکت دانش بنیان به فناوری تولید رنگ ابَر آبگریز و 
نانو پوشش شفاف دست یافت. به گزارش صندوق نوآوری 
و شکوفایی، دکتر نیما حق شناس رییس هیئت مدیره یک 
شرکت دانش بنیان با بیان اینکه این شرکت فعالیت خود را 
از سال گذشته آغاز کرده است، گفت: تیم ما پیش از این 
سابقه تحقیقات گسترده در حوزه رنگ را داشته است و به 
تازگی توانسته رنگ و پوشش ابَرآبگریز فرموله و تولید کند. 
رنگ و پوشــش نانویی به دلیل ابرآبگریزی )زاویه تماسی 
قطره بیش از ۱۵۰ درجــه( دارای پایداری منحصربه فرد 
در برابر عوامل جوی، رطوبت محیط و اشــعه UV است و 
خاصیت خودتمیزشوندگی بسیار بالایی دارد و آلودگی و 
کثیفی بر روی سطح نما باقی نمی ماند. این رنگ و پوشش 
نانو، چسبندگی بالا به سطوح گچی، سیمانی، بتنی، آجری، 
فلزی و سمنت برد دارند، بنابراین به منظور رنگ آمیزی و 
حفاظت از انواع المان های خارجی ساختمان کاملاً مناسب 

هستند.
وی با بیان اینکه محصولات دانش بنیان این شرکت دارای 
گواهی ابرآبگریزی از دانشگاه شــریف و پژوهشگاه رنگ 
هستند، افزود: از سال گذشته فرایند تحقیق و توسعه را به 
ثمر رساندیم و وارد مرکز رشد دانشگاه شاهد شدیم. یکی از 

اتفاقات خوبی که در این مرکز برای شرکت ما افتاد، این بود 
که اجازه یافتیم که یک آزمایشگاه مواد شیمیایی راه اندازی 
کنیم و چنین آزمایشــگاهی کمک بسیاری به پیش برد 
اهداف ما کرد و توانستیم تحقیق و توسعه محصولاتمان 

را گسترش دهیم.
رییس هیئت مدیره این شرکت دانش بنیان با اشاره به دو 
محصولی که در این شرکت تولید و روانه بازار شده است، 
گفت: نخستین محصول، رنگِ نمای ساختمان با خاصیت 
ابرآبگریزی اســت. این محصول برخلاف موارد مشابه در 
بازار چند خاصیــت ویژه و نو دارد. نخســتین ویژگی آن 
اســت که این رنگ می تواند به عنوان عایق حرارتی عمل 
کند و از هدررفت انرژی جلوگیــری نماید و هم خاصیت 

خودتمیزشوندگی و ابرآبگریزی داشته باشد.
حق شناس افزود: این ویژگی مبتنی بر نانو است که هنوز 
رقبای آمریکایی و انگلیسی به آن دست نیافته اند. محصول 
دوم شرکت، نانو پوشــش نما با خصلت ابرآبگریزی است 
که بدون تغییر رنگ و شکل مصالح، بافت اصلی مصالح را 
نگه می دارد و همزمان آن ها را خودتمیزشــونده می کند. 
همچنین خاصیت ضد شوره بودن و ضد پوسیدگی مصالح 

نیز از دیگر ویژگی های این محصول است.

زیرساخت های صندوق توسعه شبکه فیبر نوری ایجاد شود

دستیابی دانش بنیان ها به فناوری تولید »رنگ های ابَر آبگریز«شکست آیفون اپل از گوگل پیکسل در بازار بزرگ آسیایی
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سبکزندگي

معــاون رئيس جمهــور در امــور زنان 
و خانــواده گفــت: دفترچــه آزمــون 
اســتخدامي دولت را بررســي كرديم و 
تبعيض هايي در آن به چشــم مي خورد 
كه مــوارد تبعيض آميز را به مســئولان 
اعلام كرديم. شــهيندخت مولاوردي در نشســت خبري كه براي 
تشــريح اقدامات ســتاد هفته بزرگداشــت مقام زن و روز مادر در 
شــوراي هماهنگي تبليغات اســلامي برگزار شــد، افــزود: زنان 
در دهه گذشته بيكارتر شــده اند و بايد تدابير لازم را براي استفاده 
از اين منابع انســاني به كار گيريم، چراكه اگــر از توانايي هاي زنان 
 به درســتي بهره نبريم، پتانســيل هاي آنان از طرق ديگري نمودار

 مي شــود.  وي درباره اقدامات معاونت امور زنان و خانواده در ســال 
جاري اظهار كرد: ســال 93 را به بررسي در زمينه طرح هاي موجود 
در حوزه زنان پرداختيم اما در حال حاضر بررســي هاي ما به اتمام 
رسيده و به برنامه هاي مشخصي دست يافته ايم. معاون رئيس جمهور 
در امور زنان و خانواده درباره بيمه زنان خانه دار اظهار كرد: اميدوارم 
لايحه بيمه زنان خانه دار در كميســيون اجتماعي دولت بررســي 
 شــود، البته رايزني هايــي با ســازمان تامين اجتماعــي نيز انجام 
داده ايم. مولاوردي تاكيد كرد: لازم است مشــوق هاي لازم را براي 
كارفرمايان بخش خصوصــي درنظر بگيريم البته اين مشــوق ها 
بار مالــي دارد كه با توجــه به توافــق هســته اي اميدواريم رونق 
اقتصادي حاصل شود. در اين شــرايط تلاش مي كنيم منابع مالي 
 را به انــدازه كافي بــراي كارفرمايان بخش خصوصــي اختصاص

 دهيم. 

 حضور زنان در اماكن ورزشي استفاده ابزاري نيست
وي درباره حضور زنان در اســتاديوم ها گفت: اين موضوع در 
دستور كار شوراي امنيت كشــور نبود، بنابراين خبر مربوط 
به بررسي حضور زنان در ورزشگاه ها در اين شورا تكذيب شد. 
حضور زنان در ورزشگاه ها منجر به تشويق در توسعه ورزش و 
تاسيس محيط هاي ورزشي مي شود. معاون رئيس جمهور در 
امور زنان و خانواده در پاسخ به اين پرسش كه آيا حضور زنان 
در ورزشــگاه ها براي تلطيف محيط هاي ورزشي، نگاه ابزاري 
به زنان نيســت، گفت: پيش از پيروزي انقلاب اسلامي زنان 
در ورزشگاه ها حضور داشتند و در كشورهاي ديگر اين چنين 
است. حضور آنان موجب تلطيف اماكن ورزشي مي شود و من 

اين حضور را استفاده ابزاري از زنان نمي دانم. 

مولاوردي درباره ضرورت تشويق حضور زنان در مسابقات ورزشي 
بانوان اظهار كرد: مشــكلي براي حضور زنان در ورزشگاه ها در 
مسابقات زنان نيست. از ســوي ديگر مي توان با يك نظرسنجي 
ميزان علاقه زنان براي تماشاي نزديك مسابقات ورزشي را به دست 
آورد؛ البته اين صحبت به اين معنا نيست كه همه فعاليت هاي 
 خود را متوقف كرده ايم و به مطالبات ديگــر زنان نمي پردازيم.

 وي تاكيد كرد: از ديدگاه دولت بايد به جاي پاك كردن صورت 
 مساله، حضور آنان در ورزشــگاه ها را مديريت كنيم البته بايد 
ســازوكار اين كار به گونه اي فراهم شــود كه موجبات نگراني 
جامعه متدين كشور را فراهم نكند. درواقع نبايد اين موضوع را 

 به دغدغه نظام تبديل كرد تا براي آن مجبور به پرداخت هزينه 
شويم. 

  طرح جامع زنان سرپرست خانوار اجرا مي شود
مولاوردي دربــاره لايحه حمايت از زنان سرپرســت خانوار نيز 
گفت: بخشي از لايحه حمايت از زنان سرپرست خانوار در قانون 
مديريت خدمات كشوري پيشنهاد شده است و بخش هايي از آن 
نيز در طرح جامع زنان سرپرست خانوار كه به صورت آزمايشي در 
شهر ري در حال اجراست، گنجانده شده است، البته اين طرح نيز 

به زودي به برنامه ملي تبديل مي شود. 

به گزارش ايســنا، معاون رئيس جمهور در امور زنان و خانواده 
در بخــش ديگري از صحبت هاي خود با اشــاره بــه نامگذاري 
ســال جاري به نام دولت، ملت، همدلي و همزباني اظهار كرد: 
اين نامگذاري نشانه هوشــمندي و درايت مقام معظم رهبري 
است، چراكه در حال حاضر با چالش هايي مواجه هستيم، البته 
فرصت هايي را نيز در اختيار داريم كه يكي از اين فرصت ها نيروي 
انساني مبتكر است و نيمي از اين نيروها را زنان تشكيل مي دهند 
كه اميدواريم در ســال 94 در حوزه زنان و خانــواده، همدلي و 
همزباني ميان دولت و ملت بيش ازپيش به وجود آيد و دولت به 
توانمندي و استعدادهاي زنان اتكا كند و ملت نيز به سياست ها 

و برنامه هاي دولت اعتماد كند، چراكه از اين طريق مي توانيم به 
اهداف عاليه نظام جمهوري اسلامي دست يابيم. 

وي درباره اشتغال زنان اظهار كرد: مقام معظم رهبري در سال 
گذشته اشاره كردند كه اشــتغال زنان مساله اصلي نيست ولي 
ايشان اشــاره نكردند كه اين موضوع مســاله نيست. لازم است 
براي نيمي از سرمايه انساني كشور، ســرمايه گذاري هاي لازم 
انجام شــود و بايد در اين زمينه برنامه هايي را داشــته باشيم. 
اين موضوع در دســتور كار معاونت امور زنان و خانواده اســت، 
 بنابراين در جهت افزايش نرخ مشــاركت اجتماعي زنان تلاش

 مي كنيم. 

مولاوردی با اشاره به تبعیض جنسیتی در آزمون استخدامی دولت

زناندردههگذشتهبيكارترشدهاند

وزير بهداشت در نشســت هم انديشي 
رئيس و اعضاي كميســيون بهداشت و 
درمان مجلس با مديران حوزه سلامت 
در سال جديد، گفت: دولت يازدهم يكي از 
اولويت هاي مهم خود را حوزه ســلامت 
قرار داده است و ما فرصت ايجاد شــده براي ارائه خدمات بهتر به 
مردم را غنيمت مي شماريم. دكتر سيد حسن هاشمي اظهار داشت: 
مطمئن هستيم كه در ســال جاري نيز اين توجه و حمايت ادامه 
خواهد داشت؛ چراكه هنوز مردم مشكل دارند و عقب ماندگي هايي 

در اين حوزه وجود دارد. 
هاشمي به وعده هاي داده شده به مردم در حوزه سلامت اشاره كرد و 
گفت: خوشبختانه با تلاش همكاران در دانشگاه هاي علوم پزشكي و 
ستاد وزارت بهداشت به بخش عمده اي از وعده هاي داده شده جامه 
عمل پوشانده شده است. وي به اقدامات انجام شده در حوزه سلامت 
اشاره كرد و گفت: درحال حاضر دسترسي مردم به خدمات بهداشتي 
در نقاط مختلف كشور قابل مقايسه با سال قبل نيست و بايد با همكاري 
يكديگر از دستاوردهاي به دست آمده در حوزه سلامت مراقبت كنيم. 
وزير بهداشت در ادامه به اعتبارات تخصيص داده شده به حوزه سلامت 
اشاره كرد و گفت: با وجودي كه دولت به ويژه در نيمه دوم سال گذشته 
در شرايط سختي قرار داشت و درآمدهاي نفتي كشور به نصف كاهش 
يافته بود اما با توجه ويژه رئيس جمهور به اين حوزه كمك شد. بنابر 
اعلام وبدا، وي گفت: 30 درصد از مجموع اعتباراتي كه قرار بود از محل 
يك درصد ارزش افزوده و درآمدهاي حاصل از محل يارانه ها به اين حوزه 

اختصاص يابد، تخصيص داده نشده است. 
وزير بهداشت افزود: با اين وجود، برنامه تحول سلامت را به گونه اي 
طراحي كرديم كه استمرار يابد چون اگر توقعي در جامعه ايجاد كنيم 
و نتوانيم آن را ادامه دهيم موجب نارضايتي مردم مي شود. هاشمي 
با بيان اينكه برنامه هاي وزارت بهداشت در سال 93 در سال آينده 
نيز ادامه خواهد داشت، تاكيد كرد: اشكالات و ايرادات طرح تحول 

سلامت بايد اصلاح شود. 
وي با بيان اينكه وزارت بهداشت نخســتين دستگاهي است كه از 
ديگران خواسته است عملكرد اين دستگاه را در بوته نقد قرار دهند، 
گفت: در اين زمينه همايشي در 15 ارديبهشت ماه با عنوان همايش 
نقد عملكرد دولت در حوزه ســلامت برگزار خواهد شــد و تاكنون 
استقبال خوبي از برگزاري اين همايش صورت گرفته و مقالات زيادي 

به دبيرخانه اين همايش رسيده است. 
وي خاطرنشان كرد: اجراي طرح تحول سلامت در كشور مورد حمايت 
اكثر مسئولان، ائمه جماعات، فرمانداران، اعضاي شوراي شهر و ديگر 
مسئولان قرار گرفته است و اين طرح در سال جاري نيز ادامه مي يابد 
و بايد اشكالات آن برطرف شود. هاشــمي ابراز اميدواري كرد كه با 
گشايش در امور دولت، حلقه هاي ديگر اين برنامه طراحي شده و اين 

طرح در حوزه بهداشت و درمان كامل شود. 
وزير بهداشت با بيان اينكه امســال توجه به بهداشت عمومي مورد 
تاكيد قرار گرفته است، گفت: تكميل شبكه هاي بهداشتي درماني 
آغاز شده است و اين برنامه از حاشيه شهرها شروع شده به طوري كه 
تاكنون يك سوم جمعيت حاشيه شــهرها تحت پوشش خدمات 

بهداشتي درماني قرار گرفته اند. هاشمي با اشاره به گسترش خدمات 
بهداشت، گفت: اميدوار هستيم خدمات بيشتري را در حوزه درمان به 
مردم ارائه دهيم.  با وجود اجراي طرح تحول نظام سلامت، اما افزايش 
غيرقانوني تعرفه هاي پزشكي هنوز يكي از نگراني هاي مردم است. 
مديركل نظارت و اعتباربخشــي درمان وزارت بهداشت در اين باره 
گفته است: هيچ گونه افزايش تعرفه اي در بخش دولتي و خصوصي 
در سال جديد نداشتيم، اين افزايش بايد در هيات وزيران تصويب و 

از طريق وزارت بهداشت ابلاغ شود. بنابراين هيچ مركز درماني حق 
افزايش تعرفه ندارد. 

محمدحسين ميردهقان ضمن تكذيب افزايش تعرفه ها اظهار داشت: 
هرگونه افزايش تعرفه منوط به مصوبه هيات وزيران است و هيچ فرد 
يا سازماني مجاز به افزايش تعرفه ها نيست و اين اقدام نوعي تخلف 
است و از نظر قانوني فقط وزارت بهداشت بايد مصوبه هيات وزيران 
را ابلاغ كند تا اين افزايش صورت پذيرد.وي گفت: در بخش دولتي و 

خصوصي هيچ افزايش تعرفه اي نداشتيم و اگر هم اتفاق افتاده باشد 
برخلاف مقررات است و هيچ مركز درماني حق چنين كاري را ندارد 

چون هيات وزيران هنوز آن را تصويب و ابلاغ نكرده است. 
ميردهقان همچنين زمان تصويب و ابلاغ افزايش تعرفه پزشكي را تا 
پايان فروردين ماه تخمين زد و افزود: افزايش تعرفه ها براي پرونده هاي 
بيمه ها و مطالبات آنها از اول فروردين ماه سال جاري محاسبه خواهد 
شد.  به گزارش وزارت بهداشــت، پيش تر محمد آقاجاني، معاون 

درمان وزارت بهداشت عنوان كرده بود كه پيشنهاد افزايش حدود 
15  درصدي تعرفه هاي پزشكي براي سال 94، اواخر سال گذشته از 
شوراي عالي بيمه به هيات دولت ارسال شد اما هنوز اين تعرفه ها در 
دولت بررسي و تصويب نشده است و درباره تعرفه هاي پزشكي سال 94 
مصوبه اي در دولت نداريم و قرار است در جلسه هيات دولت پيشنهاد 
 افزايش تعرفه هاي پزشكي كه در حدود تورم پيشنهاد شده، بررسي و 

تصويب شود. 

30 درصد از اعتبارات وزارت بهداشت از هدفمندي پرداخت نشده است

هيچمركزدرمانيحقافزايشتعرفهندارد
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کشاورزي

خشكسالي اخير و كاهش ســطح نزولات آسماني كه 
موجب قرار گرفتن منابع آب هاي زيرزميني مازندران 
در وضعيت قرمز شده، اين نگراني را در بين كارشناسان 
و متوليان امور آب استان افزايش داده است، تاحدي كه 
به گفته كارشناسان درصورت تداوم كشت برنج در اين 
سطح در ســال هاي آتي بايد در انتظار پايين آمدن سطح آب هاي زيرزميني و 
شور شدن آنها و در نتيجه خشك شدن اقليم استان و تبديل اين استان سرسبز 

به بياباني وحشتناك باشيم. 

  مازندران تامين كننده اصلي برنج كشور
با آنكه فصل كشــت وكار برنج از قبل از عيد در مازندران شــروع شد، تاكنون 
بيش از ۷۰ درصد شاليزارها شخم و شيار شــدند و ۱۲۰ هزار هكتار از مزارع 
نيز آب تخت شدند. بسياري از كشــاورزان مازندراني هرسال در آغاز سال نو، 
شاليزارهاي شــان را با آب تخت كردن و شخم زدن براي كشــت برنج آماده 
مي كنند، كشــت برنج درحالي در مازندران آغاز شــد كه كم آبي كشاورزي 
را تهديد مي كند و رئيس ســازمان جهاد كشــاورزي مازندران در گفت وگو 
با مهر، كاهش منابع آبــي را ازجمله تهديدها برشــمرد و خواســتار اجراي 
طرح نوبت بندي آبياري اراضي كشــاورزي شــد.  دلاور حيدرپور، با اشاره به 
كاهش بارندگي و ذخاير آبي در پشــت ســدها، اعمال مديريت در مصرف را 
از كارهاي ضروري دانســت و گفــت: بهره برداران با هماهنگي كارشناســان 
امر در اين زمينه برنامه ريزي داشته باشند تا مشــكلي براي آنان پيش نيايد. 
وي به كشــاورزان توصيه كرد تا با اســتفاده از بارندگي هاي كنوني و خنكي 
 هوا، آماده ســازي زمين را انجام دهنــد تا در پيك كار دچار مشــكل كم آبي 

نشوند. 

  صرفه جويي 25 درصدي آب با آبياري نوبتي
وي با اشاره به انجام بيش از ۷۰ درصد شخم شيار و آب تخت ۱۲۰ هزار هكتار از 
شاليزارها، گفت: بايد هماهنگي بين كشاورزان و كارشناسان وجود داشته باشد 
تا آب را درست مصرف كنند. حيدرپور به كشاورزان توصيه كرد تا با نوبت بندي 
و با استفاده آبياري دوره اي، استفاده بهينه اي از منابع آبي داشته باشند و نتايج 
نشــان داده كه مي توان بين ۲۰ تا ۲۵ درصد صرفه جويي بــا آبياري دوره اي 
در مصرف آب داشت. رئيس سازمان جهاد كشــاورزي با بيان اينكه آب براي 
كشاورزي عنصر حياتي است، تصريح كرد: بايد آبياري دوره اي شود تا علاوه بر 

جلوگيري از خسارت ها، سبب افزايش توليد شويم. 

  كاهش ۴2 ميليون مترمكعبي ذخاير آبي 
مديرعامل آب منطقه اي مازندران نيز با اشاره به كاهش ۴۲ ميليون مترمكعبي 

حجم ذخاير آبي استان، گفت: سد شهيد رجايي، به عنوان مهم ترين منبع آبي 
استان امسال كاهش چشمگيري يافته اســت. محمدابراهيم يخكشي افزود: 
افت دبي چشمه ها و كاهش منابع آبي، ۴۷ درصد از زمين هاي كشاورزي را در 
معرض خشكسالي قرار داده است، از اين رو طرح نوبت دهي آبگيري اراضي از 

فروردين ماه آغاز شده است. 
وي از كشاورزان خواست تا با اقدام و لايروبي نهرها براي آبگيري زمين ها اقدام 

و چاه ها را تجهيز كنند. 

  30 درصد آب قبل از نشا مصرف مي شود
با گذر از مناطق مختلــف مازندران مي توان شــاليكاراني را  ديد كه تا زانو در 

زمين هاي غرقابي استان فرو رفته اند و به كشت وكار كشاورزي مي پردازند.

 فرزين فرهادي، رئيس جهاد كشاورزي قائم شهر در اين زمينه مي گويد: با آغاز 
عمليات آماده سازي شاليزارهاي شهرستان قائم شهر، تاكنون خزانه گيري در 
بيش از ۶۵ درصد از شاليزارهاي اين شهرستان انجام پذيرفته است. وي با اشاره 
به اينكه خزانه گيري به صورت پوشش پلاستيك صورت گرفته، افزود: آب تخت 
مزارع شاليزاري در بيش از ۹۰ درصد شاليزارهاي اين شهرستان انجام پذيرفته 
است. وي با بيان اينكه استفاده از رطوبت موجود در خاك هاي شاليزاري براي 
آماده سازي شــاليزارها يك فرصت مناسب محسوب مي شــود، به كشاورزان 
توصيه كرد كه از اين فرصت استفاده مطلوب كرده و از آنجايی كه ۳۰ درصد از 
آب مصرفي شاليزارها در مرحله قبل از نشا مورد نياز است، از آب هاي جاري و 

رطوبت موجود استفاده بهينه  كنند. 
فرهــادي در پايان بــا بيــان اينكه عمليات شــخم و شــيار شــاليزارهاي 

 شهرســتان قائم شــهر در بيش از ۸۰ درصد زمين ها صورت گرفته، ســطح 
زير كشــت برنج ايــن شهرســتان را بيــش از ۸۵۰۰ هكتار اعلام داشــت. 
كار زراعت برنج در اراضي مازندران شــروع شــد اما به تاكيد كارشناســان، 
مســئولان از هم اينك بايد براي بازرگانــي، خريد تضمينــي، جلوگيري از 
 واردات بي رويــه و حمايــت اصولــي از كشــاورزان برنامه ريــزي داشــته 

باشند. 
دو اســتان مازندران و گيلان به دليل شــرايط آب وهوايي مي توانند به عنوان 
مهم ترين مركز توريسم در كشور تداعي شوند كه اين امر به تدريج سبب تغيير 
كاربري، ساخت ويلا، كارگاه و مراكز توريستي مي شود، لذا جهت برون رفت از 
اين خطر جدي بايد درآمد اقتصادي كشاورزان را افزايش دهيم و از هزينه هاي 

اضافي توليد براي كشاورزان بكاهيم. 

كشاورزان شمالي هم از كم آبي در امان نيستند

نوبت بندي آب براي نجات شاليزارهاي مازندران 

قائم مقام خانه كشــاورز دربــاره واردات ميوه گفت: 
واردات ميوه حتي به صورت پيله وري از مرزها خيانت 
به توليد ملي به شــمار مي رود كه برخورد با آن وظيفه 
وزارت جهاد كشاورزي نيســت اما اين وزارتخانه بايد 
عليــه متخلفاني كه منافــع ملي را بر هــم مي زنند، 
اعلام جرم كنــد. بياباني اظهار كرد: حتي اگر واردات پيله وري ميوه از ســوي 
مرزنشــينان نيز قانوني باشــد، آن ها حق دارند اين محصــول را تنها در آن 
 منطقه مرزي توزيع كنند، نه اينكه شاهد عرضه پرتقال مصري در مغازه هاي 

پايتخت باشيم. 

بي تجربگي و عدم نظارت بازار ميوه را آشفته كرد
عنايت ا... بياباني گفت: بي تجربگي وزارت جهاد كشاورزي و عدم نظارت سازمان 
حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان عامل برهم خوردن بازار ميوه در شب 
عيد و ايام نوروز امســال بود. بياباني اظهار كرد: قانون انتزاع وظايف بازرگاني 
بخش كشاورزي از طرف برخي افراد و مسئولان سابق وزارت صنعت، معدن و 
تجارت همواره مورد هجمه و انتقاد قرار گرفته است و اين انتقادها از گذشته نيز 
وجود داشته كه نشــان مي دهد تمامي صحنه ها و مشكلات بازار ميوه و تره بار 
شب عيد و ايام نوروز ساختگي و براي زمين خوردن وزارت جهاد كشاورزي در 

اجراي اين قانون بوده است. 

به واردات تن نداديم
وي افزود: وزارت جهاد كشــاورزي با قاطعيــت مانع واردات ميــوه و تره بار 
شب عيد شــد و باوجود فشــارهاي فراوان برخي ســودجويان براي واردات 
ميوه كه همواره بــه كمبود اين محصــولات دامن مي زدند، مســئولان اين 
وزارتخانه به واردات تن ندادند. قائم مقام خانه كشاورز ادامه داد: وزارت جهاد 
كشاورزي براساس سياســت هاي تنظيم بازاري قانون وظايف بازرگاني بخش 
كشاورزي، عمليات ذخيره سازي، توزيع و تامين ميوه هاي مورد نياز شب عيد 
 را به موقع انجام داد اما افزايش قيمت ميوه هاي شب عيد مردم به نظر مي رسد 

كه ساختگي باشد. 

تفاوت قيمت ميوه در غرفه ها چه معني دارد؟
بياباني تصريح كرد: وقتي توليد انواع ميوه و تره بار در داخل به وفور انجام شده 
و تامين آن به موقع صورت گرفته است، ديگر چه معني دارد كه قيمت ميوه در 
غرفه اي در بازار كيلويي ۳۵۰۰ تومان و در غرفه ديگر ۶۰۰۰ تومان باشد؟ اين 
نشان مي دهد كه ســازمان حمايت مصر ف كنندگان و توليدكنندگان نظارت 
درستي بر عرضه كنندگان ميوه و تره بار نداشته كه البته به نظر تعمدي در كار 

بوده است. 

وزير قاطعانه در برابر سودجويي ايستاد
وي گفت: گرچه وزارت جهاد كشاورزي با توجه به اينكه به تازگي مسئوليت هاي 
تنظيم بازاري محصولات كشــاورزي را برعهده گرفته اســت، بي تجربه بود و 
اين بي تجربگي در اين راه ســبب شــد در برخي مقاطع دستپاچه عمل كنند 
و نتوانند به نحو احســن وظايف خود را انجــام دهند اما بايــد از وزير جهاد 
كشــاورزي تقدير كرد كه رسم هرساله بخش كشــاورزي را برهم زد، چراكه 
در گذشته فشــار و جوســازي عده اي باعث واردات ميوه در شب عيد مي شد 
 اما حجتي سال گذشته با قاطعيت در مقابل اين ســودجويان ايستاد و اجازه 

واردات را نداد. 

 قائم مقام خانه كشاورز با انتقاد از واردات ميوه 

افزايش قيمت ميوه  ساختگي بود
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اصناف

بازار ارز و طلا بعــد از روزهاي توفاني 
سال هاي ٩٠ و ٩١ از نيمه سال گذشته 
به آرامش نسبي رســيد. يعني بعد از 
آنكه دلار  هزار تومانــي تا مرز ۴ هزار 
تومان پيشروي كرد و سكه از مرز يك 
و نيم ميليون تومان هم گذشت، بالاخره توفان از بازار دور شد. 
قيمت طــلا در بازار داخلــي ايــران تحت تاثيــر دو عامل 
قيمت جهاني طــلا و قيمت بازار غير رســمي دلار اســت. 
اگر اقتصاد شــوك مثبت داشــته باشــد طلا ارزان مي شود 
و هر خبر يا شــوك منفي باعــث تقويت بــازار جهاني طلا 
مي شــود. البتــه تصميماتــي نظيــر خريــد طلا توســط 
 بانــك مركــزي كشــور نيــز قيمــت طــلا را به نوســان

 درمي آورد. 
در چند روز گذشته بازار طلاي جهاني با نوسان قيمت روبه رو 
بوده است. افزايش و كاهش قيمتي كه بلافاصله در بازار داخلي 

سكه و طلا هم تاثير گذاشت. 
در همين زمينه رئيس اتحاديه كشــوري طــلا و جواهر در 
گفت وگو با »كسب و كار« گفت: سال جاري را براي بازار طلا و 

سكه چندان پرجنب وجوش پيش بيني نمي كنم. 

بازارهاي ايران در  سال ٩٣ با ركود مواجه بودند
محمد كشــتي آراي گفت: بازارهاي ايران در  سال ٩٣ با ركود 
مواجه بودند. اين ركود البته در بازار سكه و طلا نمود بيشتري 
داشت چون مردم بعد از اينكه همه هزينه ها را پوشش دادند 
به سراغ خريد ســكه و طلا رفتند بنابراين در  سال گذشته تا 
ضرورت ايجاب نكرد كســي براي خريد به اين بازار مراجعه 

نكرد. 
وي ادامه داد: در سال ٩٣ بازار ســكه و طلا مانند  سال ٩٢ با 
ثبات قيمت ها مواجه بود به اين ترتيب با از بين رفتن نوسان در 

بازار، انگيزه خريد با هدف ذخيره كردن كاهش يافت. 
كشــتي آراي افزود: حتي در روزهاي پاياني  سال گذشته جز 
كساني كه با ضرورتي مواجه هستند كسي به بازار طلا نرفته و 
از جمله اين متقاضيان هم عروس  و دامادها و خانواده هايشان 

بودند. 
وي همچنين با اشــاره به اينكه سال گذشــته  سال چندان 
دلچسبي براي فعالان بازار طلا نبود، تاكيد كرد: همه فعالان 

اقتصادي از جمله اهالي بازار طلا اميدوارند  امســال با تدابير 
جديد دولت و رفــع تحريم ها، رونق به فضاي كســب و كار و 

اقتصاد ايران بازگردد. 
كشتي آراي پيش بيني كرد قيمت سكه و طلا  در سال جاري 
هم بر مــدار ثبات حركت كند و كمتر شــاهد نوســان هاي 
محســوس در قيمت ها باشــيم. با اين همه نتيجه مذاكرات 
هسته اي و افزايش يا كاهش قيمت دلار، قيمت طلا و سكه را 

هم متاثر مي كند. 

كاهش ۱۵ هزار توماني قيمت سكه در ايام نوروز
رئيس اتحاديه طلا و جواهر از كاهش ١۵ هزار توماني قيمت 
سكه در بازار در ايام نوروز خبر داد و گفت: بازار طلا با توجه به 
توافق هسته اي لوزان در انتظار كاهش قيمت ها بود و در بازار 

شاهد تاثير توافق هسته اي بوديم. 
كشتي آراي درباره تاثير تفاهم هســته اي لوزان بر بازار طلا، 
افزود: به طور قطع نرخ ارز با توافق هســته اي كاهش خواهد 
يافت و بــازار طلا نيز به تبــع آن با كاهــش قيمت ها مواجه 

مي شود. 
وي با بيان آنكه، با وجود تعطيلات نوروز و تعطيلي بازارها كم و 
بيش داد و ستد در بازار طلا و سكه انجام مي شد، اظهار داشت: 
خبرهاي مثبت هسته اي در روزهاي اخير سبب شد تا نرخ ها 

در دادوستدهاي متفرقه نيز كمي با كاهش مواجه شود. 
رئيس اتحاديه طــلا و جواهر همچنين به ايســنا، گفت: در 
طول هفته گذشــته به طور متوســط قيمت ســكه ۴8٠٠ 
 تومــان افزايش داشــت كــه دليل اصلــي آن، بــالا رفتن 

قيمت ارز بود. 

قيمت طلا در هفته گذشته روند صعودي داشت
محمد كشــتي آراي اظهار كرد: در هفته گذشته قيمت طلا 
روند صعودي داشت و اين درحالي است كه در هفته هاي قبل 

قيمت طلا نزولي بود. 
وي افزود: هفته پرنوساني را در حوزه طلا پشت سر گذاشتيم و 
شوك رواني توافق لوزان، قيمت سكه را در نخستين روز كاري 

هفته گذشته به ٩١٠ هزار تومان كاهش داد. 
كشــتي آراي يادآور شــد: جو رواني توافق لوزان كه در روز 
شنبه - ١۵ فروردين - باعث بالا رفتن قيمت ها شده بود، در 

روز يكشنبه برعكس شــد و با توجه به افزايش ميزان تقاضا، 
قيمت ها نيز افزايش يافت. 

رئيس اتحاديه طلا و جواهر با بيــان اينكه قيمت جهاني طلا 

كه در اوايــل هفته ١٢٠٣ دلار بود در طــول هفته به ١٢١٣ 
دلارافزايش يافــت، گفت: افزايش قيمــت ارز باعث افزايش 
قيمت ها شد و در سه روز پاياني هفته با توجه به نزديك شدن 

به روز زن، تقاضا براي خريد نيم ســكه، ربع سكه و سكه هاي 
يك گرمي افزايش يافت و همين افزايش تقاضا باعث بالا رفتن 

قيمت ها شد. 

 رئيس سابق  اتحاديه كشوري طلا و جواهر تاثير توافق لوزان را بر بازار طلا بررسي كرد

رونق اقتصادي در انتظار بازار طلا

يكــي از محصولاتي كه ايــن روزها 
نگراني هاي زيادي براي افزايش قيمت 
آنها وجود دارد شــير و فرآورده هاي 

لبني است. 
برخــي از فعــالان بــازار از افزايش 
قيمت ايــن محصولات طي آينده اي نزديــك خبر مي دهند 
و برخي ديگر بــا رد افزايش قيمت ادعــا مي كنند حذف ارز 
مرجع باعــث گراني فرآورده هــاي دامي نخواهد شــد. اين 
درحالي اســت كــه توليدكنندگانــي كه طي ايــن مدت با 
 مشكلات زيادي در زمينه تامين نهاده مواجه بوده اند چنين

 نظري ندارند. 
درحــال حاضر ســرانه مصرف شــير و فرآورده هــاي لبني 
صنعتي، مصرف ســنتي و شيرخشــك براي هر ايراني ١٢٠ 
 كيلوگرم اســت كه ايــن ميزان بســيار كمتر از اســتاندارد 

جهاني است. 
در همين زمينه مديرعامل اتحاديه مركزي دامداران از احتمال 
تغيير شيوه خريد تضميني شيرخام از دامداران در سال جاري 
خبر داد و گفت: اگر هزينه هــاي توليد به ويژه قيمت خوراك 
دام كنترل شود، مي توان قول داد كه قيمت شير و لبنيات در 

سال جاري افزايش نمي يابد. 

كاهش مصرف شــير و فرآورده هاي لبني به دليل 
افزايش قيمت ها

وي افزود: در دو ســال اخير مصــرف شــير و فرآورده هاي 
لبني بــه دليــل بالارفتن قيمت هــا با كاهــش مواجه بوده 
اســت، بنابراين به هر ميزان كه نرخ اين محصولات با ارزش 
غذايي بالا افزايــش يابد، تقاضــا براي مصــرف آن كاهش 
 مي يابد كــه اين امــر به نفع ســلامت و بهداشــت عمومي 

جامعه نيست. 
ســلطاني با تاكيــد بر اينكــه دامــداران به دنبــال افزايش 
نرخ شــيرخام نيســتند، گفــت: معتقديــم درصورتي كه 
نهاده هــاي مورد نياز بخش دامي كشــور با قيمت مناســب 
ســال گذشــته تامين و در اختيار دامــداران قــرار گيرد، 
نيازي به افزايش قيمت شــيرخام نيســت چراكــه افزايش 
 نــرخ شــيرخام به طــور قطــع گرانــي محصــولات لبني 

را درپي دارد. 
ســعيد ســلطاني همچنين گفت: پس از اجراي فاز يك و دو 
خريد تضميني شيرخام در سال گذشته، مقرر شد تا در پايان 
فروردين امسال وضعيت و نقاط ضعف و قوت اين دو فاز بررسي 

و در سال جاري برطرف شود. 
وي افزود: در فاز دوم نيز برخي از نقاط ضعف خريد تضميني 
شيرخام از دامداران مانند يكسان نبودن شرايط خريد برطرف 

شد. 

كنترل و كاهش هزينه هاي توليد دامداران
مديرعامل اتحاديــه مركزي دامــداران ادامــه داد: يكي از 
مســائلي كه بايد در ســال جاري به آن توجه كنيم تغيير در 

شيوه خريد، تســهيل در صادرات شيرخشــك و چگونگي 
 پرداخت بهــاي شــيرخام به دامــداران به صــورت نقدي 

يا غيرنقدي است. 
ســلطاني تاكيــد كرد: در ســال گذشــته هر شــركتي كه 
شيرخشك حاصل از خريد تضميني شــيرخام را از سازمان 
تعاون روســتايي خريــداري مي كــرد بايــد ضمانتنامه اي 
براي حســن انجام كار براي صــادرات آن به ســازمان ارائه 
مي كــرد و در صورتي مي توانســت ضمانت خــود را بازپس 
بگيرد كه برگ ســبز صادراتي شيرخشــكي را كه خريداري 
 كرده بود دقيقا به همان ميزان به ســازمان تعاون روستايي 

تحويل مي داد. 
وي گفت: اگر مانند سال هاي ١٣٩١ و ١٣٩٢ تامين نهاده هاي 

دامي را به عهده اتحاديه دامداران بگذارند مي توانيم با تفاهمي 
مانند تفاهمنامه اي كه در همان ســال ها با شركت پشتيباني 
امور دام امضا كرديم بازار نهاده هاي دامي را به گونه اي كنترل 
كنيم كه هزينه هاي توليد دامداران تا حد ممكن كنترل شود. 

كنتــرل ورودي هزينه هــاي توليــد بــراي 
توليدكنندگان

مديرعامــل اتحاديــه مركزي دامــداران اعلام كــرد: براي 
كنترل قيمت لبنيــات بايد ورودي هزينه هــاي توليد براي 
توليدكنندگان كنترل شود و اگر قيمت نهاده ها در سال جاري 
افزايش پيدا نكند مي توان قول داد كه قيمت شير و لبنيات در 

سال جاري افزايش نمي يابد. 

سلطاني اظهار كرد: براساس آخرين بررسي هاي صورت گرفته 
مقرر شد صادرات شيرخشك با كمك صنايع شير ايران و به 
صورت كارمزدي انجام شود و ديگر مزايده اي براي آن برگزار 

نشود. 

پرداخت بهاي شيرخام به صورت غيرنقدي انجام 
شود

وي تصريح كرد: بــراي پرداخت بهاي شــيرخام خريداري 
شــده از دامــداران نيز معتقديــم كه بهتر اســت به صورت 
غيرنقــدي انجام شــود؛ به گونــه اي كه به جــاي پرداخت 
پول به دامــداران نهاده هــاي ارزان قيمت و بــا ثبات براي 
آنهــا تامين كنيم، چراكه ســبب مي شــود ضمــن كاهش 

 هزينه هــاي تمام شــده آنها، بــازار نهاده ها در طول ســال 
كنترل شود. 

عراق بزرگ ترين خريدار محصولات لبني ايران 
بــه گفتــه ســلطاني، كشــور عــراق بزرگ تريــن و 
مهم تريــن خريــدار محصــولات لبنــي ايــران اســت و 
بعــد از آن افغانســتان، عربســتان و ســاير كشــورهاي 
 آســياي ميانــه از جملــه خريــداران ايــن محصــولات 

هستند. 
لبتــه محصــولات لبنــي مــا بــه   وي ادامــه داد:  ا
 ميــزان كمــي بــه كشــورهاي كانــادا و فرانســه هــم 

صادر مي شوند. 

 مديرعامل اتحاديه مركزي دامداران اعلام كرد

تغيير در نحوه صادرات شيرخشك
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.comيا تماس با تلفن 88253428 صداي 

خود را به گوش مسئولان برسانيد. 

سرمايه گذاري چيست؟نامه به سردبير
ســرمايه گذاري )Investment( به معني 
گذاشتن پول در چيزي با انتظار كسب سود 
از آن است. به عبارتي ســرمايه گذاري يعني 
اختصاص پول يا ساير دارايي ها در فرصت هاي 
سرمايه گذاري كه انتظار مي رود شخص از آن 
سود بيشتري كسب كند. سرمايه گذاري در 
حوزه هاي مختلف معناي نسبتا متفاوتي دارد: 
در اقتصاد كلان: كل مخارج كشور معادل توليد 
ناخالص داخلي است، به عبارتي توليد ناخالص 
داخلي از جمع چهار قلــم مخارج خصوصي+ 
مخارج دولتي+ سرمايه گذاري + خالص صادرات 
تشكيل مي شود؛ از اينرو در حوزه اقتصاد كلان، 
هر آنچه از توليد ناخالص داخلي پس از كســر 
مخارج خصوصي و دولتي و خالص صادرات باقي 
مي ماند، ســرمايه گذاري كل كشور را تشكيل 
مي دهد. سرمايه گذاري كل از آن نظر اهميت 
دارد كه ظرفيت هاي اقتصادي و اشتغال را توسعه 
مي دهد، منوط بر اينكه حجم آن از استهلاك 

سرمايه سالانه كشور بيشتر باشد. 
در اقتصــاد خرد )شــركت ها(: مفهوم 
ســرمايه گذاري در حــوزه اقتصــاد خرد و 
شركت ها به معناي تامين ســرمايه اوليه يا 
افزايش ســرمايه در شــركت ها و موسسات 
اقتصادي براي ايجاد يا توســعه كسب وكارها 
براي كســب ســود بيشــتر اســت. هر چه 
سرمايه يك شــركت بيشتر باشــد، امكان 
توسعه فعاليت ها، كســب سهم بازار بيشتر از 
محصولات يا خدمات توليــدي و در نتيجه 
كسب ســود و درآمد بيشتر براي آن موسسه 

فراهم تر خواهد بود. 
در اين راســتا، مفهــوم »ريســك و بازده« 
اهميت دارد. ريســك و بــازده به معناي آن 
اســت كه هرگونه فعاليت جديد اقتصادي يا 
گسترش كســب وكارهاي فعلي با ريسك و 
عدم اطمينان همراه اســت؛ از اينرو معمولا 
در ســرمايه گذاري هاي پرريســك، انتظار 
سرمايه گذاران كسب بازدهي بالاتر نيز هست 

و بالعكس. 
منبع:كانال تلگرامی اقتصاد به زبان ساده 
@ eghtesaderooz:آدرس

مفاهيم اقتصادی آموزش

آيا مي خواهيد موفق باشيد؟
 به طور تقريبي مي توان گفت از هر 30 نفري كه وارد فضاي كســب و كار مي شوند، فقط

 يك نفر مي تواند به موفقيت واقعي دست يابد و بقيه مشغول صحبت درباره شانسي بودن 
موفقيت آن يك نفر هستند. 

تا حالا واقعا به اين فكر كرده ايد كه چرا بعضي ها در شــغل شان موفق هستند و به سرعت 
پيشرفت مي كنند و برخي ديگر مدام در حال تغيير شغل و هميشه نگران درآمد خود هستند 

و تصور مي كنند كه كسي قدر آنها را نمي داند؟
به نظر من يكي از دلايل مهم موفقيت اين افراد مديريت صحيح خودشان است، بدين معني 
كه آنها به خوبي كارها و رفتارهاي خودشان را مديريت مي كنند و مدام سعي مي كنند كه 

بهره وري شان را بالاتر ببرند و بي خودي انتظارات شان را از بقيه بالا نمي برند. 
 براي بالا بردن بهره وري تان بايد 3 اصل زير را به  كار  گيريد: 

1- بايد متعهد باشيد، به همه آن چيزي كه بايد متعهد باشيد، به حرف هاي تان، به كارتان، به 
اصول كار، به ساعت كاركردتان، به سازمان تان و... 

2- بايد مديريت زمان را يــاد بگيريد و مدت 
زماني كه به كار مشغول هســتيد را به خوبي 

مديريت كنيد تا بتوانيد خروجي هاي 
بيشــتري از فعاليت هاي تــان 

بگيريد. 
3- دانــش خودتــان را در حوزه 
كاري تان بالا ببريد و به داشته هاي 

قبلي خود اكتفا نكنيد. 
سه اصل مديريت زمان، تعهد و افزايش دانش 

از اصول كليدي موفقيت شغلي هستند كه رموز 
اصلي پيشرفت را در خود دارند. 

منبع :كانال تلگرامي مديريت كاربردي
@PracticalManagement:آدرس

خودســازي 

ابعاد گوناگون ماركتينگ
 :Market Orientation بازارگرايي يا 
گرايش به بازار و نياز مشــتريان نخستين 
ويژگي بازاريابي جديد است، مدير موفق در 
بازار كسي است كه سازمان را با شرايط روز 
همگام كند و اين زماني امكان پذير است كه 
كاركنان و مديران سازمان براساس رفتار و 

گرايش بازار عمل كنند. 
 بازار شناسي يا Market Studies: »شــناخت« لازمه هر حركت 
عاقلانه و هر تصميم اصولي است، شناخت بازار تلاشي نظام مند است براي 
گردآوري، ثبت و ضبط اطلاعات مربوط به همه اجزاي تشكيل دهنده نظام 

بازار و همه عواملي كه بر نظام بازار تاثير مي گذارند. 
 بازار داري: بازار داري يعني حفظ مشتريان كنوني و تشويق و ترغيب آنان 
به خريد بيشتر و تداوم خريد از طريق ايجاد و ارتقاي سطح »رضايت« در 
آنان. آگاهی از رفتار مشتريان، ارتباط برقرار كردن با آنان، داشتن اطلاعات 
روانشناختي وجامعه شناختي و نيز اطلاع داشتن از حركات و امكانات رقبا 

نقش مهمي در حفظ و مديريت نياز مشتريان دارد. 
 بازاريابي: بازاريابي يعني جســتجو براي يافتن مناســب ترين بازار و 
بخش هايي كه سازمان مي تواند در آنجا به صورت مفيد تر و موثرتر حضور 
يابد و پاسخگوي نياز و خواســته بازار باشد، بازاريابي يعني بخش بندي يا 
تقسيم بازارها و تعيين محصولات و خدمات شــركت براي مناسب ترين 

بازارها جهت عرضه. 
 بازار سازي: بازارسازي يعني نفوذ در بازار و معرفي و شناساندن سازمان و 
محصولات و خدمات آن با استفاده از عوامل قابل كنترل بازاريابي  محصول، 
قيمت، توزيع و ترفيع فروش. بازاريابان با به كارگيري درست و اصولي اين 
عوامل مي توانند در شرايط مختلف جايگاهي در بازار براي خود به دست 
آورند و با سياست ها و برنامه هاي مناسب سهم بيشتري از بازار را در اختيار 

بگيرند. 
 Marketor بازارگردي: بازارگردي وظيفه اي اســت كه بازاريــاب يا 
را وادار مي ســازد تا بيش از ديگــران با تحولات و تغييرات بازارها آشــنا 
شــود. اين آگاهی از طريق حضور در صحنه رقابت و مبادله و مشــاهده 
بازارها امكان پذير اســت، شــركت كــردن در نمايشــگاه ها، بازديد از 
بازار هــاي گوناگــون و بــودن در محيط بــازار، ديــد مديــران را بازتر 
 مي ســازد، به عبارتي، مهم ترين نقش بازار گــردي تقويت و گاهي تغيير 

»ديد« است. 
 بازارسنجي: بازارســنجي يعني تحليل موقعيت بــازار با توجه به آنچه 
بوديم و داشــتيم، آنچه هســتيم و داريم و آنچه بايد داشته باشيم. همه 
محصولات و خدمات و سازمان ها داراي منحني عمر خاصي هستند كه اين 
منحني شامل مراحل معرفي، رشد، بلوغ و اشباع و افول است و هر مرحله 
شرايط ويژه اي دارد كه بازارياب بايد براساس اين ويژگي ها، واكنش هاي 
مناسبي نشــان دهد. بازار ســنجي يا ارزشيابي و ســنجش فعاليت هاي 
 ســازمان، نقاط قوت و ضعف را نسبت به شــرايط موجود و رقبا به خوبي

 آشكار مي سازد. 
 بازارگرمي: براي بازارداري لازم اســت بازارگرمي را از دســت ندهيم، 
بازارگرمي يعنــي تبليغات و تشــويق به موقــع جهت آگاه ســاختن، 
متقاعد ســاختن و ترغيب مشــتريان براي ارتباط بيشــتر با سازمان و 
 خريــد از آن و مقابله بــا حركات رقبــا، يكــي از مهم تريــن ابزار هاي
  بازار گرمي اســتفاده از خلاقيت، نوآوری و ابتــكارات در صحنه رقابتي

 بازار است. 
 بازارگرداني: بازار گرداني يعني مديريت بازار كه شامل برنامه ريزي، اجرا 
و كنترل امور گوناگون بازار در ابعاد گوناگون بازاريابي است. بازارگرداني 
شامل تنظيم استراتژي ها و برنامه ها، سازماندهي و اجراي همه امور مربوط 
به شناساندن و معرفي محصولات شــركت به بازار ها، نظارت بر فعاليت ها 
براي دستيابي به اهداف ســازمان و ايجاد رضايت براي مشتريان و جامعه 

است. 

توانايي متقاعد كردن را در خود تقويت كنيد
متقاعــد كــردن ديگــران يكــي ديگر 
از مهارت هــاي پايه اي و مهــم مديريت 
اســت. مديران از اين طريــق مي توانند 
خواســته هاي خود را بــدون مقاومت از 
سوي ديگران مطرح كنند و نتيجه مثبت 
بگيرند. در صورتي كه نتوانيد اين مهارت 
را بياموزيد، مجبور مي شويد براي انجام 

خواسته هاي تان متوسل به دستور دادن شويد. 
براي متقاعد سازي كاركنان تان اول بايد خودتان درباره خواسته تان متقاعد 
شده باشيد، سپس اقدام به متقاعد كردن ديگران كنيد، در غير اينصورت 
نمي توانيد ديگران را وادار به كاري كنيد كه خودتان به آن اعتقاد نداريد. 
براي اين كار ابتدا با خودتان خلوت كنيد و ببينيد چقدر به خواســته تان 

اعتقاد داريد و خواسته اي را كه داريد خودتان قبول داريد يا خير؟
در مرحله بعد نياز به پذيرفته شدن از سوي آنان و جلب اعتماد آنان داريد. 
در راستاي اين كار ضروري اســت كه ارتباط و تفاهم خوبي با آنان داشته 

باشيد تا اعتماد آنان نيز جلب شود. 
جلب اعتماد را بايد هميشه ســرلوحه كار خود قرار دهيد تا هميشه نزد 
آنان يك حساب عاطفي قوي داشته باشيد. ازاينرو سعي كنيد همواره در 
زمينه هاي مختلف اعتماد ديگران را نسبت به خود افزايش دهيد. براي اين 
كار بايد اصول انضباطي رفتاري را رعايت كنيد. به منافع كوتاه مدت توجهي 

نداشته باشيد و روي منافع بلندمدت سرمايه گذاري كنيد. 
الگوهاي رفتاري كاركنان و رئيس خود را به خوبي شناسايي كنيد. الگوهاي 
رواني و رفتاري آنها نقش بسيار مهمي در موفقيت شما در متقاعد كردن 

آنان دارد. 
منبع :كانال تلگرامي هنر مديريت
@honaremodiriat :آدرس

بازاريابی

راهکار

۸ رفتاری  كه  مانع موفقيت فرزندان می شود
در اين نوشتار ۸ رفتار فرزندپروري مانع موفقيت 
فرزندان مورد بحث قرار مي گيرد. والدين سخت 
تلاش مي كنند تا فرزنداني موفق پرورش دهند 
اما مهم است از هرگونه رفتار فرزندپروري كه 
شايد فرزندان را از دســت يافتن به حداكثر 
ظرفيت شان بازدارد، آگاه باشيد. ما در اين مقاله 
از ۸ رفتار فرزندپروري غيرعامدانه پرده برداري 
مي كنيم كــه نمي گذارد فرزنــدان در آينده 

بزرگسالاني كاملا بالنده و موفق باشند. 
تمام پدر و مادرهــا مي توانند فرزنداني موفق 
تربيت كنند، اين حقيقتا حتي يك زمين بازي 
است و داســتان هاي بســياري اين را اثبات 
كرده انــد. حتي فرزنداني كــه در خانه هايي 
مبتني بر سوءاستفاده بزرگ شده اند، مي توانند 
بزرگسالاني شگفت انگيز شوند كه مي روند تا 
هنرمندان، نويسندگان، استادان، ورزشكاران، 
دانشمندان، فيلســوفان يا رهبراني عالي و 

استثنايي شوند. 
آنچه باعث تربيت فرزندي موفق مي شــود، 
 جاي بحث دارد اما ما مي دانيم انعطاف پذيري
 يك ويژگي كليدي اســت كه بزرگسالان بايد 
داشته  باشند و مي توان آن را در كودكي آموخت. 
با وجود تمام چيزهايي كه شما به فرزندان تان 
آموزش مي دهيد يــا نمي دهيد، بايد مطمئن 
شويد كه كمك شان مي كنيد ياد بگيرند چگونه 
از پس موانع كوچك و بزرگ بر بيايند چون موانع 

بخشي اجتناب ناپذير از زندگي هستند. 
پدر و مادرها نيت خوبي دارند اما اشــتباه نيز 
مي كنند، همانطور كه همه ما اشتباه مي كنيم. 
اگر دچار خطا شديد با خودتان مهربان باشيد اما 
اجازه بدهيد فرزندتان از آن مطلع شود و از اين 
اشتباه به عنوان فرصتي براي يادگيري به همراه 
آنها استفاده كنيد. بياييد به ۸ رفتار فرزندپروري 

مانع موفقيت فرزندان مي شود، نگاهي كنيم. 
بســياري از آدم ها مي توانند شيوه هايي را به 
ياد بياورند كه پدر و مادرشــان به واسطه آنها 
كمك شان نكردند در بزرگسالي موفق باشند. 
شــايد آنها آرزوي يك دوران كودكي متفاوت 
را داشته باشند، اما احســاس گناه و خجالتي 
كه ممكن اســت پدر و مادر غيرعامدانه براي 
فرزندان شان به جا بگذارند، چيزي نباشد كه 
همه پدر و مادرها مي خواهند فرزندشان تجربه 

كند. اجتناب از بعضي رفتارها 

براي آماده كردن فرزندان در مسير موفقيت مهم 
است. درادامه ۸ رفتار فرزندپروري مانع موفقيت 

فرزندان مورد بحث قرار مي گيرد. 

  ۱. دلسرد كردن از امتحان چيزهاي جديد
يك رفتار فرزندپروري كه مي تواند مانع از موفق 
بودن فرزندان شود دلسرد كردن آنها از امتحان 
مهارت هاي جديد اســت. گاهي پدر و مادرها 
وقتي با استناد به عقل باور دارند كه فرزندشان 
شكست خواهدخورد، بهترين نيات را از رفتار 
سختگيرانه دارند. با اين حال شكست نيز بخشي 
از زندگي است و ياد گرفتن كنار آمدن با شكست 
به شيوه اي مثبت بعدها براي موفقيت شان در 

زندگي مهم است. 

  ۲. ملايمت بيش از حد
انجام دادن هر كار سختي كه فرزندان تان خودشان 
قادر به انجام هســتند و براي داشتن عملكردي 
 خوب در بزرگســالي بايد انجام بدهند، يكی از

 ۸ رفتار فرزندپروري مانــع موفقيت فرزندان 
محسوب مي شود. يك مثال ملايمت بيش از حد 
مي تواند شستن لباس هاي فرزندان باشد، زماني 

كه آنها نوجوان يا حتي در آغاز جواني هستند .

 ۳. تحسين چيزهاي كوچك
باور كنيد يا نه، تحسين بيش از حد فرزندان مي تواند 
مانع   موفقيت شان شود. تحسين دستاوردهاي 
كوچكي كه فرزندان در آن ماهر شــده اند، قرار 
نيست به آنها انگيزه بدهد تا همچنان خودشان را 
براي دستاوردهاي بيشتر و بيشتر به پيش برانند. 
مثلا تحسين يك فرزند ۸ ساله براي اينكه خودش 
لباس پوشيده است، او را تشويق نمي كند كه اين 
رفتار را خودش و بدون تشويق انجام دهد اما تمركز 
روي تحسين دســتاوردهاي مهمي كه فرزندان 

كسب مي كنند، مثلا در عملكرد تحصيلي شان، 
اهميت دارد. 

  ۴. دلسرد كردن از روابط 
دوستي

پژوهشگران يك پژوهش 
پيشــين را دربــاره 

رفتارهاي فرزندپروري ناهنجار مرور كردند و 
پي بردند پيامدهاي مثبت براي داشتن فرزنداني 
موفق پدر و مادرهايــي را در بر مي گيرد كه به 
فرزندان شان كمك كرده اند شبكه هاي اجتماعي 
موثري بسازند. يك سيستم حمايت اجتماعي 
قوي براي فرزندان مفيد بود تا هنگام ترديد يا 

استرس به آن اتكا كنند. 

  ۵. والدين هليكوپتري
نظارت و تســلط كامل روي هر حركت فرزند 
نه تنها آزاردهنده است، بلكه باعث مي شود او به 
نتيجه اي تاسف بار برسد؛ مامان يا بابا باور ندارند 
كه من مي توانم خودم موفق شــوم. متاسفانه 
اين رفتار فرزندپروري باعث مي شود فرزندان 
به قابليت هاي خودشــان بي اعتماد شوند و 
ريسك هاي كمتري را بپذيرند، حتي وقتي قادر 

هستند خودشان كاري را انجام دهند. 

  ۶. رفتار فرزندپروري بيش از حد سختگيرانه
پژوهشي در دانشــگاه  لندن نشان داده است 
رفتار فرزندپروري خشن روي ميزان خودكنترلي 
فرزندان تاثير دارد و اين اثرات ماندگار اســت 

و نيز با مشــكلات رفتاري كــه بعدها در 
زندگي بروز مي كند ارتبــاط دارند. اين 
پژوهشــگران مي گويند: »فرزندپروري 
خشن از مشكلات رفتاري در آينده، هم 
براي دختران و هم براي پســران، خبر 

مي دهد. خودكنترلي در سن ۹ سالگي از 
مشــكلات رفتاري و دشواري هاي هيجاني 

در ۱۲ سالگي خبر مي دهد.«خودكنترلي كمتر 
نتيجه نظارت سختگيرانه بر رفتار فرزندان و 
تعيين محدوديت هاي افراطي براي آنهاست. به 
فرزندان اجازه بدهيد آزادي بيشتر و بيشتري را 
تجربه كنند، به ويژه هنگامي كه ياد مي گيرند 
رفتارشــان را در محدوده حد 
و مرزهاي معقولي كه قبلا 
در آن ماهر شــده اند، 
مديريت كنند. اين براي 
موفق بودن فرزندان 
ضروري است. 

  ۷. دلسرد كردن آنها از ابراز هيجان ها
يك رابطه سالم بين فرزند و والدين هم براي 
فرزند و هم براي والدين مفيد است. توازن 
بين دريافت و دهش در ابتداي اين رابطه يكي 
از بهترين نشــانه هاي موفقيت در كودكي 
است. براي ســاختن اين ارتباط، گفتگوي 
صادقانه درباره نااميدي هــا، نگراني ها  و 
چيزهايي كه شما را ناراحت مي كند، مي تواند 
به فرزندان كمك كند بياموزند چگونه بدون 
سركوب كردن هيجان هاي منفي، با آن كنار 

بيايند. 

  ۸. تمرين نكردن آنچه آموزش داده شده است
با وجود تمــام رهنمودهايي كــه والدين به 
فرزندان شان مي دهند، فرزندان باز هم رفتار 
والدين را زيرنظر مي گيرند تا ببينند با آنچه به 
آنها آموزش داده اند با رفتارشان مطابقت دارد 
يا نه. اگر شما نسبت به ديگران بخشنده نباشيد 
ولي به فرزندان تان بياموزيد كه اينگونه باشند، 
آنها پيامي درهم را دريافت مي كنند و ممكن 
است دچار اين آشفتگي شــوند كه واقعا چه 

چيزي درست است. 
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